
مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی با اشاره به اینکه تعداد 
روزهای تعطیل در ایران نسبت به بسیاری از کشورها کمتر 
است، اعلام کرد؛ تعطیلات بیشــتر و هدفمند شرط لازم 
توسعه گردشگری داخلی است. به تازگی مرکز پژوهش های 
مجلس که به بررسی وضعیت گردشگری داخلی از منظر 
دسترس پذیری برای اقشــار مختلف جامعه و ارائه بسته 
تقنینی پرداخته، به موضوع ساماندهی تعطیلات رسمی 
کشور نیز اشاره کرده است. در این گزارش آمده که در تقویم 
همه کشورهای جهان، تعطیلات رسمی از مجموع تعطیلی 
آخر هفته و تعطیلی مناسبتی تشــکیل می شود. تعداد 
تعطیلات آخر هفته و مناسبتی در اکثر کشورهای جهان 
بین ۱۱۰ تا ۱۲۹ روز است، اما این تعداد در ایران با احتساب 
۲۶ روز تعطیلی رسمی و ۵۲ روز تعطیلی روز جمعه ۷۸ روز 
می شود. حتی اگر پنجشنبه های نیمه تعطیل هم به این 
تعداد اضافه شود، کل تعطیلات ایران به ۱۰۴ روز می رسد، 
بنابراین در صورت دو روزه شدن تعطیلی آخر هفته، مجموع 
تعطیلات در ایران به ۱۲۵ روز خواهد رســید که در این 

صورت باز هم از تعطیلات بسیاری از کشورها کمتر است.
ایران یکی از کشــورهایی است که از کمترین تعطیلات 
سالیانه برخوردار است. هرچند آنچه در موضوع تعطیلات 
در کشور نیازمند توجه اســت، نه صرفاً تعداد تعطیلات 
بلکه توزیع، پراکندگــی و توالی تعطیلات مذهبی، ملی 
و حکومتی در تقویم کشــور اســت. یکی از مبانی مهم 

برای دسترس پذیر کردن گردشــگری، افزایش و توزیع 
تعطیلات در تقویم کشور اســت. باید به این نکته توجه 
داشت که بسیاری از خانواده ها بر اساس تعطیلات رسمی 
برای سفرها برنامه ریزی می کنند. درحالی که با تعطیلی 
یک روزه و توزیع محدود تعطیــلات بلندمدت، امکان 
برنامه ریزی سفر به شکل محدودی فراهم است. اصلاح 
الگوی پراکنش تعطیلات بر اســاس نیاز اوقات فراغت 
خانوار اثر معناداری بر سلامت فردی و اجتماعی و بهبود 
سبک زندگی خواهد داشت. افزون بر این تعطیلات کافی 
می تواند تغییری مهم برای کاهش مشکلات ناشی از سفر، 
آلودگی هوا و ترافیک باشد. شایان ذکر است گردشگری 
خدمتی فصلی است و در دوره های اوج، به دلیل سربارهای 
زیادی که به عرضه کنندگان وارد می کند با کاهش کیفیت 
تجربه گردشگری همراه است. بنابراین توزیع تعطیلات 
می تواند فرصت افزایش صرفه اقتصادی برای ارائه دهندگان 
خدمت و همچنین افزایش کیفیت سفر برای گردشگران 
را فراهم سازد. ساماندهی تعطیلات سبب انتخاب مقاصد 
متنوع تری توسط خانواده ها خواهد شد. افزایش تعطیلات 
چند روزه علاوه بر تمرکز مکانی، تمرکز زمانی سفرها را نیز 
از بین می برد و ظرفیت بالقوه این بخش را فعال می کند. 
به عبارتی با تعطیلی دو روز در پایان هفته، مقاصد محلی و 
روستایی بیشتر انتخاب شده و حتی با وجود عدم اقامت 
در این مقاصد، درآمدهای جانبی دیگری برای آنها خواهد 

داشت. بررسی ها نشان داده که افزایش تعطیلات و فارغ 
شدن از کار، با افزایش تعداد سفر دارای تناسب است.

لایحه اصلاح ماده )۸۷( قانون مدیریت خدمات کشوری با 
رویکرد افزایش تعطیلی آخر هفته و کاهش ساعات فعالیت 
اداری در مجلس شورای اسلامی در حال رسیدگی است. 
با وجود این نیازمند پیگیری و ارائه برنامه توجیهی توسط 
وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی در 
جهت اثرگذاری آن بر گردشگری داخلی است. این ایده 
می تواند با نگرش تجمیع تعطیلات و ساماندهی مکانی و 
زمانی آن تقویت شود. چراکه تعطیلات بیشتر و هدفمند 
شرط لازم توسعه گردشگری داخلی بوده، اما شرط کافی 
آن توجه به پیامدهای احتمالــی اقتصادی، محیطی و 
اجتماعی است. شایان ذکر است ساماندهی تعطیلات 
بدون توجه به ابعاد احتمالی ازدحام، مصرف سوخت و 
تقاضای پنهان گردشگری خودرو محور، در کوتاه مدت 
علیه خود اقدام خواهد کرد. این موضوع هم برای دولت 
و هم مردم ایجاد بار مالــی و هزینه های جانبی خواهد 
کرد. چراکه عاملی برای ایجاد اوج تقاضا برای ســوخت 
و حمل ونقل جاده ای اســت و موجــب کاهش کیفیت 
سفرهای مبتنی بر خودرو خواهد شــد. لذا لازم است تا 
توزیع آن با توجه به ظرفیت های محیطی، توجه به بعُد 
مسافت و توسعه زیرساخت های تکمیلی در شهرهای 

ظرفیت دار نزدیک به مراکز جمعیتی صورت گیرد.

معاون گردشگری کشور گفت: شورای راهبردی و 
نظارت بر تحقق سند راهبردی توسعه گردشگری 
تشکیل شده اســت. به گزارش اداره کل روابط 
عمومی و اطلاع رســانی، علی اصغر شــالبافیان 
در نشست شــورای راهبردی و نظارت بر تحقق 
سند راهبردی توسعه گردشــگری که با حضور 
نمایندگان ۲۳ نهاد، دســتگاه و وزارتخانه های 
مختلف در وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری 
و صنایع دســتی برگزار شــد، پس از شــنیدن 
ســخنان نمایندگان نهادهــای مختلف گفت: 
ســند راهبردی توسعه گردشــگری با مشخص 
کردن خطوط کلان سیاســتی بر اســاس حوزه 
مداخلات اصلی حوزه گردشگری، پایه و مبنای 
 اجرایی تخصــص در این حــوزه در نظر گرفته 

شده است.
بر مبنای این ســند ۶۹ حکم برای ۲۳ دستگاه 
تعیین شده است تا هر یک از نهادهای حاکمیتی 
بتوانند با اجرای سهم وظایف تعیین شده اقدامی 
زیربنایی در راستای توســعه گردشگری کشور 
ثبت و با اجرایی شــدن احکام سند راهبردی به 

حل مشکلات بخش خصوصی و سرمایه گذاران 
یاری برسانند.

معاون گردشگری کشــور تصریح کرد: بر اساس 
اهمیت موضوع، شــورای راهبردی و نظارت بر 
تحقق سند راهبردی توسعه گردشگری تشکیل 
شده است تا با پیگیری روند اقدامات انجام شده و 
مصوبات آتی، احکام و حوزه همکاری دستگاه های 
مرتبط با گردشــگری مورد ارزیابی قرار گرفته و 

میزان پیشرفت قابل انتظار تسریع شود.
وی با تاکید بر مصوبات این نشست افزود: پیگیری 
تعرفه های آب و فاضلاب، تهیه بسته دیپلماسی 
گردشــگری با محوریت معرفی ایــران، تعامل 
بین بخشی در رفع مشــکلات مربوط به اراضی 
و واگذاری زمیــن و نیز مقابله با ایران هراســی 
بخشی از تعاملات و همکاری های پیش رو خواهد 
بود. شــالبافیان همچنین تهیه بسته اقتصادی 
گردشگری طبق ســند و بر مبنای تاکید رئیس 
جمهوری را نیز یکی دیگر از مصوبات این نشست 

اعلام کرد.
معاون گردشــگری کشــور در ادامه درباره عدم 

به کارگیری دانش آموختــگان فنی و حرفه ای 
گردشگری و هتل داری به دلیل نداشتن مدرک 
دانشگاهی کارشناســی بیان کرد: کسانی که در 
ساختار رســمی کشــور آموزش دیده اند، نباید 
محدود یا با موانع روبرو شوند. لذا این موضوع باید 
با افزودن سرفصل هایی به منابع درسی در حوزه 
گردشگری افزوده شــود و در قالب مصوبه شورا 

مورد پیگیری قرار گیرد.
شــالبافیان با بیان اینکه در مورد اهلیت سنجی 
ســرمایه گذاران نــگاه حمایتی داریــم، گفت: 
همانطور که آئین نامــه طبیعت گردی با رویکرد 
حمایت از ســرمایه گذاران تصویب شده است از 
این رو پیرو این موضوع، پیشنهاد می شود وزارت 
نیرو و جهاد توافق سه جانبه با این معاونت داشته 
و نتایج این همکاری در نخستین جلسه کمیته 
طبیعت گردی مطرح شود. همچنین در پایان بر 
مبنای نظر معاون گردشگری کشور مصوب شد، 
نشست های متوالی شورای راهبردی و نظارت بر 
تحقق سند راهبردی توسعه گردشگری به صورت 

فصلی تداوم داشته باشد.

مشاور وزیر آموزش وپرورش با بیان اینکه اعتبارات بهسازی 
و شاداب سازی مدارس با راهبری سازمان نوسازی کشور، 
از محل کمک های خیرین مدرسه ساز و گروه های جهادی 
و مردمی تامین می شود گفت: تا مهرماه و قبل از بازگشایی 
مدارس، ۱۱۰ هزار کلاس در نقاط مختلف کشور بهسازی، 
شاداب سازی، مرمت سازی و دیوارنویسی می شود. ضرغام 
پرنیان با بیان اینکه فعالیت قرارگاه جهادی عدالت تربیتی و 
نصیب آموزشی کشور در ابعاد مختلف انجام می شود گفت: 

یکی از فعالیت های انجام شــده در قالب طرح عجمیان، 
بهسازی، شاداب سازی و مرمت مدارس کشور است. وی با 
بیان اینکه این طرح با حضور دانش آموزان جهادی مدارس 
کشور، معلمان و برخی از گروه های جهادی مانند بسیج 
فرهنگیان، دانش آموزی، دانشجویی، دانشگاه فرهنگیان 
و گروه های بومی انجام می شود افزود: با توجه به تاکیدات 
مقام معظم رهبری در دیدار اخیر که فرمودند دانش آموزان 
را درگیر کارهای اجتماعی کنید، یکی از کارهای بزرگ 

طرح شهید عجمیان است که پیش بینی شده امسال حدود 
۱۱۰ هزار کلاس در مناطق مختلف کشور با کمک سازمان 
نوســازی که اقلام مورد نیاز را تامین می کند، بهسازی و 
شاداب سازی شود. مشــاور وزیر آموزش وپرورش با بیان 
اینکه تعداد گروه های جهادی و دانش آموزی که تا سال 
گذشته در سامانه ثبت شده اند بالغ بر ۱۵ هزار گروه هستند 
ادامه داد: این گروه ها درگیر کار شده و پیش بینی می شود 

۲ یا ۳ هزار گروه جهادی دیگر نیز به طرح ملحق شوند.

معاون صنایع دستی از ابلاغ بیمه هنرمندان صنایع 
دســتی خبر داد و گفت: امیدواریم مراحل کنترل و 
نظارت تا اوایل خردادماه انجام شود که بتوانیم در این 

ماه شاهد عقد قرارداد بیمه باشیم.
به گزارش اداره کل روابط عمومی و اطلاع رســانی، 
مریم جلالی با بیان اینکه از شهریور ۱۴۰۱ بحث بیمه 
هنرمندان با وجود فراز و نشیب های زیاد پیگیری شد، 
تصریح کرد: این مهم با مکاتبات وزیر میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی با رئیس جمهوری محقق 
شــد و نهایتاً در بهمن ۱۴۰۲ با دستور اکید رئیس 
جمهوری بیمه ۱۰ هزار نفر از فعالان حوزه گردشگری 
و صنایع دســتی که از این تعداد ۸ هزار نفر هنرمند 
صنایع دستی و ۲ هزار نفر راهنمایان گردشگری را 

شامل می شود، در دستور کار قرار گرفت.
معاون صنایع دستی و هنرهای سنتی کشور با بیان 
اینکه بحث تأمین اعتبار منجر به طولانی شدن این 

بحث شــد به طوری که تا انتهای سال گذشته طول 
کشید، گفت: از بهمن سال ۱۴۰۲ به دنبال ابلاغیه 
از سازمان تأمین اجتماعی، لیست اسامی افراد واجد 
شرایط را جمع آوری کردیم. اسامی توسط استان ها 

ارسال و در چند مرحله پایش شد.
وی با بیان اینکه اولویت ما گروه سنی بوده است، اظهار 
کرد: با توجه به اینکه اگر ســن افراد از ۵۰ سال عبور 
کند امکان تحت پوشش قرار گرفتن بیمه آنها نیست، 
لذا مقرر شد در این مرحله اولویت سنی ما ۴۰ تا ۵۰ 
سال باشد و افرادی که سابقه و تأثیرگذاری بیشتری 
در صنایع دستی دارند مشمول شوند. جلالی با اشاره 
به اهمیت و توجه به بحث معیشتی هنرمندان گفت: 
افراد برای بیمه شدن علاوه بر مجوز میراث فرهنگی 

باید کارت فنی حرفه ای نیز داشته باشند.
معاون صنایع دستی و هنرهای سنتی کشور با اشاره 
به اینکه قبل از تحت پوشش قرار گرفتن بیمه، فرایند 

کنترل و بازرسی تأمین اجتماعی نیز انجام می شود، 
اظهار کرد: افراد باید حتماً در رشته خود کار کنند، 
معاینات پزشکی هم انجام دهند و سپس فرایند لازم 

در سامانه طی می شود.
وی با بیان اینکه یک شغل زمانی پایدار است که فرد 
بتواند بعد از بازنشستگی مســتمری دریافت کند، 
گفت: در صورت درگذشت هنرمند صنایع دستی، 
خانواده او می تواند از مســتمری آن استفاده کنند و 
حتی اگر فرد از کار افتاده شود نیز می تواند از این بیمه 
استفاده کند. همچنین این افراد توسط سازمان تأمین 
اجتماعی و بازرسان ادارات میراث فرهنگی استان ها 

پایش می شوند.
جلالی در پایان خاطرنشــان کرد: امیدواریم مراحل 
کنتــرل و نظارت تا اوایــل خرداد ماه ســال جاری 
 انجام شود تا بتوانیم در این ماه شــاهد عقد قرارداد 

بیمه باشیم.

شورای راهبردی گردشگری تشکیل شده است تعطیلات هدفمند؛ شرط لازم توسعه گردشگری داخلی

شاداب سازی و مرمت ۱۱۰ هزار کلاس درس تا مهرماه

بیمه هنرمندان صنایع دستی ابلاغ شد
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سرمقاله

جهش تولید 
نیازمند مشوق ها

با شــرایطی کــه در حال 
حاضر در کشور وجود دارد 
این نگرانی هــم وجود دارد 
که با ادامــه کاهش قدرت 
خرید، این جامعه تبدیل به یک جامعه فقیر بزرگ 
بشــود. خانواده های کارگری روزبه روز از قدرت 
خریدشان کاسته می شود. دولت تلاش کرده هر 
سال دستمزدها را بیش از نرخ تورم بالا ببرد اما در 
مجموع بهبودی در قدرت خرید کارگرها ندیده ایم. 
چون قدرت خرید به عوامل متعددی وابسته است و 

مثلاً ما در کشور...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی

متن کامل  د ر صفحه 3

۴

با تجهیزات صددرصد ایرانی؛

ظرفیت شبکه مادر ارتباطاتی 
۹۰ درصد افزایش یافت

رئیسی: روزانه پیگیر وضعیت سفره و معیشت مردم هستم

افزایش تولید کالاهای اساسی 
صفحه2

صفحه3

اختصاص  مسکن  به  کارگران
60هزار   واحد   مسکن   کارگری   ساخته   می شود

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: از آنجایی 
که همه ارتباطات کشور در همه شهرها و روستا در 
نهایت روی شبکه مادر ارتباطاتی کشور قرار می گیرد 
که ما به آن شبکه هســته می گوییم ظرفیت این 
شبکه در ابتدای دولت ۳۱.۵ ترابیت بر ثانیه بوده که 
الان به بیش از ۶۰ ترابیت رسیده و  بیش از ۹۰ درصد 
افزایش داشته است. عیسی زارع پور در حاشیه جلسه 
هیات دولت گفت: در حوزه ارتباطات ثابت پروژه فیبر 
نوری را دنبال می کنیم، انشاالله فردا شاهد افتتاح 
پروژه فیبر نوری کسب و کارهای استان قم خواهیم 
بود، شهر قم و ۶ شهر استان قم تحت پوشش کامل 
فیبر نوری قرار می گیرد. در سفر رئیس جمهور به 
قم آمار خانوارهای تحت پوشش فیبر نوری به ۷.۵ 
میلیون خانوار در کشــور می رســد و برنامه ما این 
است که امســال ۱۴ میلیون خانوار تحت پوشش 
قرار دهیم یعنی حداقل ۷۰ درصد کشــور را تحت 
پوشش قرار دهیم و سال آینده کل شهرهای کشور 
را تمام کنیم. وی درباره ارتباطات موبایل گفت: در 
بحث ارتباطات موبایل، توسعه ارتباطات نسل پنجم 
را در دســتور کار قرار دادیم و هفته آینده برنامه ای 
را خواهیم داشت که تعداد سایت های نسل پنجم 
کشــور به بیش از هزار و ۵۰۰ سایت خواهد رسید 
و هدف گذاری ما این اســت که امســال به بیش از 
۵ هزار برسد یعنی ۱۰ درصد کشور تحت پوشش 
نســل پنجم قرار بگیرند. وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات بیان کرد: در لایه های دیگر شبکه یعنی 
شبکه داخل استان ها اقدامات خوبی انجام می شود 
در شبکه مادر مخابراتی کشور که شرکت ارتباطات 
 زیرســاخت است شــاهد توسعه شــتابان و رشد 
جهشی هستیم. زارع پور خاطرنشان کرد:  از آنجایی 
که همه ارتباطات کشور در همه شهرها و روستا در 
نهایت روی شبکه مادر ارتباطاتی کشور قرار می گیرد 

که ما به آن شبکه هسته می گوییم...

آگهی دعوت به مجمع عمومی عادی سالیانه  برای سال )دوره( مالی منتهی به  1402/12/29
شرکت کشاورزی دامپروری ملارد شیر)سهامی عام( 

شناسه ملی 1۰1۰15۶2211 - شماره ثبت 29۴3
الف( زمان و محل برگزاری مجمع عمومی:

از کلیه سهامداران، وکیل یا قائم مقام قانونی صاحب سهم و همچنین نماینده یا نمایندگان اشخاص حقوقی دعوت می گردد تا در جلسه مجمع عمومی عادی سالیانه این 
شرکت که در ساعت ۱۱:۰۰ روز دوشنبه مورخ ۳۱/۰۲/۱۴۰۳ در استان تهران، شهر تهران به آدرس خیابان ولي عصر، پائین تر از پارک وي، مجموعه فرهنگي ورزشي 

تلاش برگزار می گردد حضور بهم رسانند.
ب( دستور جلسه :

۱- استماع گزارش بازرس قانونی و هیأت  مدیره
۲- تصویب صورت های مالی سال )دوره( مالی منتهی به ۱۴۰۱/۱۲/۲۹

۳- تقسیم سود
۴- انتخاب حسابرس و بازرس قانونی

۵- انتخاب روزنامه کثیر الانتشار
۶- تعیین حق حضور اعضای غیر موظف هیأت مدیره

۷- سایر موارد
توضیحات:

ضمنا به اطلاع مي رساند، آن دسته از سهامداران محترمي که امکان حضور در مجمع را ندارند، مي توانند به صورت آنلاین در تاریخ ۱۴۰۳/۰۲/۳۱ از طریق تارنماي 
 شرکت )https://malardshir.ir( در مجمع حاضر شوند. شایان ذکر است، براي ســهامداران حقیقي و حقوقي که مایل به حضور در جلسه مجمع مي باشند، 
کارت ورود به جلسه در محل مجمع از ساعت ۱۰ صبح همان روز صادر خواهد شد، لذا به همراه داشتن اصل کارت ملي براي ورود به جلسه مجمع براي سهامداران 

حقیقي و معرفي نامه براي اشخاص حقوقي در سربرگ با امضاء اشخاص مجاز و ممهور به مهر شرکت الزامي مي باشد.
ج-نحوه دریافت برگ حضور در جلسه :  

ازکلیه سهامداران محترم و یا نمایندگان قانوني آنان درخواست مي گردد جهت دریافت برگه ورود به مجمع در روز دوشنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۲/۳۱ از ساعت ۱۰:۰۰ صبح با 
در دست داشتن کارت ملي، وکالتنامه یا مدرک نمایندگي معتبر به آدرس تهران، خیابان ولي عصر، پائین تر از پارک وي، مجموعه فرهنگي ورزشي تلاش مراجعه نمایند .
هیأت مدیره شرکت کشاورزي و دامپروري ملارد شیر)سهامي عام(

ب و کار تاریخ: ۱۴۰۳/۰۲/۲۰
روزنامه کس



اقتصاد2
ایران

صادرات محصولات پتروشیمی۸۲ 
میلیون تن شد

دبیرکل انجمن صنفــی کارفرمایی صنعت 
پتروشــیمی از اشــتغال زایی مستقیم ۱۴۳ 
هزار نفری و افزایش ۸۲ میلیون تنی صادرات 
محصولات پتروشــیمی در دولت سیزدهم 

خبر داد.
احمد مهدوی ابهری دبیرکل انجمن صنفی 
کارفرمایی صنعت پتروشیمی روز سه شنبه 
در نشست فعالان صنعت پتروشیمی با محمد 
مخبر معاون اول رییس جمهور گزارشی درباره 
نقش شرکت های پتروشیمی در شاخص های 
کلان اقتصاد ملی ارائه کرد کــه تولید قابل 
فــروش ۵۲,۶ میلیــون تنــی محصولات 
پتروشــیمی در سال ۱۴۰۲، اشــتغال زایی 
مستقیم ۱۴۳ هزار نفری و یک میلیون نفری 
در صنایع تکمیلی، رشــد تولید محصولات 
صنعت پتروشــیمی از ۲۸.۵ درصــد برنامه 
سوم به ۴۰.۶ درصد در برنامه ششم و افزایش 
صادرات محصولات پتروشیمی از ۶۷ میلیون 
تن بین سالهای ۹۷ تا ۹۹ به ۸۲ میلیون تن در 

دولت سیزدهم ارائه کرد.
همچنین طبق این گزارش ۵۶ طرح در دست 
اجرا در برنامه هفتم توسعه با میانگین وزنی 
پیشرفت فیزیکی ۴۴ درصد و ظرفیت اسمی 
۳۵ میلیون تنی عملیاتی خواهد شد که ۱۰ 
طرح بزرگ پتروشیمی در سال جاری به بهره 
برداری خواهد رسید. در این جلسه همچنین 
مدیــران عامــل شــرکتها و هلدینگ های 
پتروشیمی درباره راه حل های رفع مشکلات 
و مسائل این صنعت در تداوم توسعه صنایع 

و رشد تولید به بحث و تبادل نظر پرداختند.

افزایش ۴۶ درصدی استفاده از 
کارت سوخت شخصی 

وزیر نفت میزان اســتفاده از کارت سوخت 
شخصی از ۳۰ درصد ســال گذشته به بیش 
از ۷۶ درصد در ســالجاری افزایش یافت. به 
گزارش ایســنا، جواد اوجی در حاشیه جلسه 
هیئت دولــت در جمع خبرنــگاران، گفت: 
بیش از ۱۲۰۰ شرکت توانمند داخلی و ۲۵۰ 
شرکت خارجی در نمایشگاه بین المللی نفت 

و گاز حضور خواهند داشت.
وی ادامه داد: از توان صنعت گران، پیمانکاران، 
مشاوران و فعالان صنعت نفت و گاز داخلی مان 
استفاده کرده و به این کار ادامه خواهیم داد. 
وزارت نفت دولتِ مردمی نشــان داد معطل 
شــرکت های خارجی یا برجام نمانده است. 
امروز بیش از ۳۰۰ پــروژه جدید و نیمه کاره 
به ارزش ۱۲۰ میلیــارد دلار را به کمک این 

عزیزان در دست انجام داریم.
وزیر نفت افزایش ۶۰ درصــدی تولید نفت، 
افزایــش ۵۰ میلیون مترمکعبــی تولید گاز 
و تولید بیش از ۱۰ میلیــون تن محصولات 
پتروشیمی و فرآینده های نفتی را از نشانه های 
موفقیت وزارت نفت دولت رییسی برشمرد. 
اوجی ادامه داد: موفقیت وزارت نفت متکی بر 
ظرفیت و توانمندی های داخلی و شرکت های 
دانش بنیان بود. این نوید را می دهیم که با اتکا 
به ظرفیت نفت و گاز داخلی رشد ۲۰ درصدی 

سال ۱۴۰۲ را در سالجاری افزایش دهیم.
وی از افزایــش تولید نفت به بیــش از ۵.۵ 
میلیــون بشــکه در روز خبــر داد و افزود: 
همچنین تولید گاز را به یک میلیارد و ۲۵۰ 
میلیون مترمکعــب در روز افزایش خواهیم 
داد. وزیر نفت یادآور شد: در ابتدای دولت با 
۱۵۰ شرکت دانش بنیان طرف قرارداد بودیم 
که این عدد در ســالجاری به ۶۷۶ شــرکت 
دانش بنیــان افزایش یافــت و حدود ۱۰۰۰ 
قرارداد به ارزش یــک میلیــارد دلار با این 

شرکت ها منعقد کرده ایم.
اوجی در بخش دیگری از سخنانش با اشاره 
به وضعیت صدور کارت هوشــمند سوخت 
گفت: طبق قانون بودجه وزارت نفت موظف 
است عملیات سوخت گیری در پمپ بنزین ها 
تا سقف ۹۵ درصد را از طریق کارت سوخت 
خودروهای شــخصی انجام دهد. مــا نیز به 
تدریج در حال پیاده کردن این وظیفه قانونی 
هستیم. ۱۹ میلیون کارت سوخت هوشمند 
شخصی در اختیار مردم است که البته اندکی 
از مردم کارت شان گم شده یا هنوز موفق به 

دریافت کارت خود نشده اند.
وی ادامه داد: تا سال گذشته حدود ۳۰ درصد 
مردم از کارت سوخت خود برای سوخت گیری 
استفاده می کردند که این عدد در سالجاری به 

۷۶ درصد افزایش یافته است.

اخبار

رئیس جمهور گفت: روزانه 
از وضعیت کالاها و سفره و 
معیشت مردم اطلاع کسب 
می کنم و نسبت به این موضع 
حساسیت دارم. آیت الله سید 
ابراهیم رئیسی در دهمین گفت وگوی زنده تلویزیونی 
رییس جمهور با مردم درباره عملیات وعده گفت: ابعاد 
عملیات وعده صادق باید در نشســت های مختلف و 
محافل علمی، پژوهشی، سیاسی و امنیتی مورد بحث  

و بررسی قرار گیرد.
رئیس جمهور عملیات وعده صــادق را موجب غرور 
ملی دانست و گفت: همه این  عملیات را ستودند. این 
عملیات می تواند در سایر حوزه ها زمینه رفع مشکلات، 
اجماع سازی و غرور ملی را به دنبال داشته باشد. آیت 
الله رئیســی تاکید کرد: غزه جلوه نورانیت، مقاومت و 
ایســتادگی، صبر و دلدادگی به خدا است. پیروز این 
میدان از نظر همه صاحب نظران سیاسی در دنیا مردم 
مقاوم فلسطین و ناکامان این میدان رژیم صهیونیستی 

و حامیان آن است.

حمله به سفارت ایران نشاندهنده استیصال 
رژیم صهیونیستی بود

رئیس جمهور ادامــه داد: رژیم صهیونیســتی دچار 
استیصال و شکست شده اســت؛ یکی از جلوه های 
این استیصال، حمله به ســفارت جمهوری اسلامی 
ایران در دمشق است. عملی که بر خلاف همه قوانین و 
مقررات بین المللی بود. بعد از آن رهبر انقلاب اسلامی 
اعلام کردند که رژیم صهیونیستی تنبیه خواهد شد و 
این وعده ای که دادند به دســت رزمندگان ما تحقق 

پیدا کرد.

ایران قوی می تواند ســایه جنگ را از سر 
کشور بردارد

آیت الله رئیســی وعده صادق را جلوه بســیار روشن 
عقلانیت انقلابی دانســت و افزود: این عملیات جلوه 
زیبایی از همکاری میدان و دیپلماســی و رسانه بود. 
همه بخش ها در این عملیات همکاری داشتند و ثابت 
کردند ایران قوی می تواند سایه جنگ را از سر کشور 
بردارد و می تواند گزینه نظامی را از روی میز حذف کند. 
رئیس جمهور تصریح کرد: باید با قدرت ظاهر شد؛ البته 
همواره اعلام کرده ایم این عقلانیت می تواند در همه 

زمینه ها کار را پیش ببرد.
آیت الله رئیسی اضافه کرد: در مقابل گفتمان عقلانیت 
انقلابی، دیپلماسی التماسی قرار دارد. عقلانیت انقلابی 
گفتمانی اســت که جواب می دهد و تاکنون گفتمان 

برتر بوده است.

رونق اقتصادی از جلوه های عقلانیت انقلابی 
است

رئیس جمهور با اشاره به آمار مرگ و میر در اثر کرونا 
در دولت قبل، گفت: در اول این دولت با مشکل کرونا 

مواجه بودیم که روزانه ۷۰۰ خانواده داغدار می شدند. 
آن زمان برخی فکر می کردنــد با چند تماس تلفنی 
می شود مشکل را حل کرد. به نظرم رسید که یکی از 
جلوه های عقلانیت انقلابی، رفع مشکل واکسن کرونا 
یا عضویت در بریکس و شانگهای یا وعده صادق بود؛ 
ان شاء الله یکی از جلوه های این عقلانیت انقلابی، رونق 

اقتصادی در کشور خواهد بود.
وی ادامه داد: آنچه که در سیاست خارجی دولت مردمی 
رخ داد تغییر رویکرد دیپلماسی التماسی بود. معتقدیم 
با گفتمان امام و رهبری و گفتمان مورد انتظار مردم 

تبدیل به کشوری قدرتمندی خواهیم شد.

فقط مذاکره مسائل را حل نمی کند
رئیس جمهور افزود: امروز با جلــوه ای که جمهوری 
اســلامی با حرکت وعده صادق رقم زد سایه جنگ 
از کشور برداشته شــد برخلاف آنچه که برخی فکر 
می کردند با موشک می شود معامله کرد می توان گفت 

با قدرت سایه جنگ از کشور برداشته شد.
رئیسی درباره سیاست همسایگی دولت گفت: همواره 
به کشورهای همسایه و ملت ها اعلام کرده ایم که ایران 
دوست شماست و این اثبات هم شده است. در نشستی 
که دیروز با مسئولان اقلیم کردستان عراق داشتم آنها 
معتقد بودند که کاری که حاج قاسم سلیمانی برای دفاع 
از اقلیم و برای مقابله با داعش کرد، هیچ زمان از خاطر 
مردم کردستان عراق نخواهد رفت. رئیس جمهور یادآور 
شد: پیام وعده صادق این است که اگر کسی بخواهد 
مقابل جمهوری اسلامی بایستد، ما با قدرت و توان کامل 
مقابل شان خواهیم ایستاد و آنها که بخواهند دوستی 

کنند ما نیز با آنها دوست خواهیم بود.
وی بیان کرد: دولت هیچ زمان میــز مذاکره را ترک 
نکرده است. از ابتدای دولت بنای ما این بود که هر زمان 
فرصت ایجاب کند حرف خود را منطقی و عقلانی بیان 
کنیم. آمریکایی ها و اروپایی ها بارها عهد شکنی کردند. 
آژانس بیش از ۱۵ بار اعلام کرده که جمهوری اسلامی 
انحرافی در فعالیت هسته ای ندارد و فعالیت هسته ای 

کاملا صلح آمیز دارد؛ اما کو گوش شنوا که بفهمد این 
اعلام آژانس و بازرسان آن است. آیت الله رئیسی تاکید 
کرد: فقط مذاکره نمی تواند مساله را حل کند؛ در جایی 
که لازم باشد مذاکره و در جایی که لازم باشد موشک 

هم می تواند.

کشور نیازمند ساخت ۴ میلیون مسکن است
آیت الله رئیسی درباه ساخت مسکن در این دولت گفت: 
ساخت ۴ میلیون مسکن نیاز کشور است و ثانیا  قانون 
جهش تولید مسکن، ساخت ۴ میلیون واحد در ۴ سال 
را برای دولت تکلیف کرده است و برمبنای همین نیاز 
بر تلاش برای رفع مشکل مسکن تأکید کرده ام.  اگر 
در سال های گذشته شاهد تولید مسکن برای رفع نیاز 
مردم بودیم، امروز با مردم با این مشکلات مواجه نبودند.

رئیس جمهور تاکید کرد: اگر در مســکن روستایی، 
مسکن شهری، نوسازی بافت فرسوده و ساخت مسکن 
اقداماتی که لازم بود در زمان خودش انجام می شــد 
و سالی یک میلیون مسکن ســاخته می شد الان این 
مشکلات را نداشتیم. ســالی ۲۵۰ هزار، ۳۰۰ هزار و 
۴۰۰ هزار واحد ساخته می شد اما به یک میلیون واحد 

نمی  سید لذا این کمبود در کشور احساس می شود.
وی یادآور شــد: ما عملی کردن این وعده را در کشور 
شروع کرده ایم و شــاهد تولید ۲ میلیون و ۴۰۰ هزار 
مسکن هستیم؛ ساخت مسکن روستایی فعال است و 
بیش از ۲۶۰ هزار مسکن روستایی تحویل شده است. 
آیت الله رئیســی اولین عامل تورم را کسری بودجه 
دانســت و گفت: باید علل را از بین برد تا تورم کاهش 
پیدا کند از ابتدای دولت با تورم ۵۹ و ۶۰ درصد مواجه 
شدیم و دولت تلاش کرد کسری بودجه نداشته باشد. 
در نیمه دوم سال ۱۴۰۰ ســعی کردیم ۴۸۰ همت 
کسری بودجه را نه با اســتقراض از بانک ملی یا چاپ 
پول بلکه با تولید و ایجاد درآمد پشت سر بگذاریم که 

اتفاق افتاد.
رئیس جمهور تاکید کرد: در سال ۱۴۰۱ هم منابع و 
مصارف ما همخوانی داشت در سال ۱۴۰۲ هم به همین 

ترتیب؛ از مجلس هم خواســتیم که در لوایح بودجه 
ســنواتی، هزینه های دولــت را افزایش ندهند چون 

موجب کسری بودجه و سپس تورم می شود.
وی عامل دیگر تورم را رشد نقدینگی دانست و افزود: 
وقتی دولت را تحویل گرفتیم هدف گذاری کردیم تا 
رشد نقدینگی را کاهش دهیم و امروز این شاخص در 
کانال ۲۳ درصد است این چیزی بود که خیلی ها آن را 

باور نمی کردند و همه به این موفقیت دولت معترفند.
آیت الله رئیســی ناترازی بانکها و اضافه برداشــت از 
بانک مرکزی را از دلایل تورم برشمرد و اضافه کرد: چند 
موسسه ای که انضباط مالی نداشتند و اضافه برداشت 
کرده بودند در سال گذشته منحل شد و چند موسسه 
دیگر هم  وجود دارد که اگر منضبط نشوند نسبت به 
آنها اقدام خواهیم کرد. ســعی کرده ایم علل تورم را 

کنترل کنیم.

از وضعیت کالاها و سفره مردم روزانه کسب 
اطلاع می کنم

رئیس جمهور ادامه داد: روزانه از وضعیت کالاها و سفره 
و معیشت مردم اطلاع کسب می کنم و نسبت به این 
موضع حساسیت دارم. تورم به کانال ۳۰ درصد رفته 
وکاهشی شده اســت و باید اقدامات دولت به کاهش 

تورم بیانجامد.
رئیسی افزود: هم گزارش های صندوق بین المللی پول و 
بانک جهانی و هم شاخص های ما کاهش تورم و کاهشی 
شدن نرخ رشد نقدینگی و پایه پولی و افزایش تولید را 
تأیید می کند. ۱۰ سال در کشور رشد اقتصادی ما زیر 
به طور متوسط زیر یک درصد بود اما در سال اول دولت 
به ۵ و در پایان سال گذشته به رشد اقتصادی بیش از ۶ 
درصدی رسیده ایم. دشمن نمی خواهد این کشور رشد 

تولید و اقتصاد داشته باشد.
آیت الله رئیسی درباره اقدامات دولت برای فقرزدایی 
گفت: اقداماتی که انجام شــده در راستای کمک به 
خانواده های نیازمند بوده اســت مثلا آب، برق و گاز و 
ســلامت برای این خانواده ها، رایگان باشد.   از سوی 
دیگر شاهد توانمندسازی مددجویان تحت پوشش 
دستگاههای حمایتی هستیم. اخیرا جشنی گرفته شد 
که ۱۰ هزار مددجو به خاطر توانمندسازی از پوشش 

کمیته امداد خارج شدند.
وی گفت: تاکنون ۱۰۰ هزار نفر از پوشش کمیته امداد 
خارج شــده اند. از طرف دیگر برای اولین بار است که 
پشــت نوبت کمیته امداد و بهزیستی نداریم و کسی 
آماده ورود به مجموعه نهادهای حمایتی نیست که خبر 
خوبی است. در وزارت رفاه سامانه ای فعال شده که به 
جای اینکه افراد نیازمند به نهادهای حمایتی مراجعه 
کنند، این دستگاهها به آنها مراجعه می کنند و تحت 

پوشش قرار می دهند.
رئیس جمهور با بیان اینکه تولید در کشــور افزایش 
یافته اســت، گفت: هنگام آغاز فعالیت دولت، ۷۵۰ 
هزار خودرو تولید می شد و امروز تولید خودرو به یک 
میلیون و ۳۳۰ هزار رسیده است. در حوزه کشاورزی 
هم از رشد منفی ۵.۶ درصد به رشد مثبت رسیده ایم. 

تولید کالاهای اساسی ۲۲ درصد افزایش یافته است.

رئیسی: روزانه پیگیر وضعیت سفره و معیشت مردم هستم

افزایش تولید کالاهای اساسی 

جزئیات پرداخت وام ۴۰ تا ۳۰۰ 
میلیون تومانی ودیعه مسکن

همزمان با نزدیک شــدن به فصل جابجایی ها در 
بازار اجاره مسکن، مستاجران می توانند از وام ۴۰ تا 
۳۰۰ میلیون تومانی با نرخ سود صفر و ۱۸ درصدی 
استفاده کنند. با نزدیک شدن به فصل جابجایی ها 
در بازار مسکن،  بهترین مسیر برای مستأجران جهت 
در امان ماندن از تاثیر تورم بر بخش مسکن افزایش 
پول پیش یا همان رهن است. البته در صورتی که 
موجر موافق این کار باشد. در زمان حاضر با مصوبه 
شورای پول و اعتبار مبلغ تسهیلات ودیعه مسکن 
در تهران ۲۰۰ میلیون تومان، در مراکز اســتان ها 
۱۵۰ میلیون تومان، در سایر شهرها ۱۰۰ میلیون 
تومان و در روســتاها ۴۰ میلیون تومان است. نرخ 
سود این تسهیلات ۱۸ درصد و دوره بازپرداخت آن 
۶۰ ماهه است. از سوی دیگر مطابق قانون حمایت 
از خانواده و جوانی جمعیت وام ۳۰۰ میلیون تومانی 
ودیعه مسکن به صورت قرض الحسنه به خانوارهای 

مشمول پرداخت می شود.
مطابق بخشنامه فروردین ماه امسال بانک مرکزی 
این تســهیلات مختص خانواده هایی است که از 
تاریخ اول فروردین ۹۹ به بعد صاحب فرزند سوم یا 
بیشتر می شوند. بر این اساس پس از اعتبارسنجی 
متقاضیان و در صورت عــدم تکافوی اعتبار آنها، 
به منظور تأمین رکن ضامن، مؤسسات اعتباری 
موظفند با توثیق حســاب یارانه یا سهام عدالت 
متقاضیان یا بستگان درجه اول از طبقه اول آنها یا 
سایر دارایی های مالی وی یا تنها دریافت یک فقره 
سفته و یک نفر ضامن نسبت به پرداخت تسهیلات 
اقدام کنند. طبق اظهــارات ۳ روز قبل مدیرکل 
دفتر طرح های نهضت ملی مســکن وزارت راه و 
شهرسازی وضعیت پرداخت وام ودیعه با سود ۱۸ 
درصدی چندان مناسب نبوده و حدود یک میلیون 

نفر در صف دریافت تسهیلات مذکور قرار دارند.
سیداحمد خادمیان در این باره گفته بود: تاکنون 
یک میلیون و ۶۵۴ هــزار و ۳۶ نفر از متقاضیان 
در سامانه tem.mrud.ir ثبت نام کرد ه اند که از 
این تعداد یک میلیون و ۴۶۹ هزار و ۸۷۵ نفر حائز 
شرایط دریافت وام ودیعه مسکن شناخته شده اند. 
از این تعداد یک میلیون و ۳۳ هزار و ۳۰۵ نفر برای 
دریافت تسهیلات ودیعه مسکن به بانک ها معرفی 
شده اند و بانک ها با ۴۴۵هزار و ۶۸ نفر )۳۰ درصد( 
قرارداد امضا کرده انــد. وی تاکید کرد: با توجه به 
تکلیف قانونی، ضــرورت دارد تا بانک ها پرداخت 

تسهیلات را به معرفی شدگان سرعت بدهند.

ناوگان حمل و نقل باید تا ۵ سال 
آینده برقی شود

مدیر پروژه خودروهای برقــی وزارت صمت گفت: 
باید هدف گذاری کنیم که در ۵ سال آینده ناوگان 
حمل و نقل شهری را با کمک وزارت نیرو، وزارت نفت 
و خودروسازان، برقی کنیم. حسن کریمی سنجری 
مدیر پروژه خودروهای برقــی وزارت صمت درباره 
علت بروز ناترازی بنزین در کشور و نقش خودروهای 
داخلی در بروز این مسئله گفت: تقریباً ۱۰۰ درصد 
خودروهایی که اســتفاده می کنیــم خودروهای 
فسیل سوز هستند و ما جزو کشورهایی هستیم که 
توسعه خودروهای سبز و استفاده کننده از سوخت 
غیرفسیلی خیلی کم در کشور ما اتفاق افتاده است؛ 
مثلًا خودروهای برقی خیلی کم در کشور ما توسعه 
پیدا کرده است ولی در کشوری مثل چین ۱۰۰ درصد 
ناوگان حمل و نقل شــهری مثل اتوبوس ها برقی 
هستند و از این منظر آنها توسعه یافتگی ۱۰۰ درصد 

را دارند ولی در کشور ما این اتفاق رخ نداده است.
کریمی ســنجری ادامه داد: مســاله دیگری که 
داریم این است که ما خودروی فرسوده زیاد داریم. 
مصرف بنزین خودروی های فرســوده بیشتر از 
یک خودروی غیرفرســوده اســت. علاوه بر این 
خودروهای غیرفرسوده تکنولوژی قدیمی دارند 
و خودروهــای جدید یک تحــول در تکنولوژی 
موتورشان اتفاق افتاده است با اینکه ما فاصله ای 
زیاد با دنیا از حیث تکنولوژی موتور داریم با همین 
نگاه در مقایســه با خودروهای فعلی خودروهای 
فرسوده ما مصرف بالایی دارند. وی در ادامه بیان 
کرد: نکته بعدی تأثیر گذار در ناترازی بنزین این 
است که قیمت سوخت در کشور ما خیلی پایین 
است. بر اساس اعلام شرکت پخش و پالایش ۲۵ 
هزار تومان قیمت تمام شده بنزین است در حالی 
که بنزین را چیزی بین هزار و ۵۰۰ تا ۳ هزار تومان 
به مردم تحویل می دهیــم و انگیزه چندانی برای 
صرفه جویی در ســوخت برای مردم وجود ندارد. 
کریمی سنجری اضافه کرد: نفوذ کم خودروهای 
سبز، وجود خودروهای فرسوده و میانگین مصرف 
بالای ســوخت در خودروهای موجود در کشور و 
قیمت پایین بنزین باعث شده که خیلی انگیزه ای 
برای مدیریت مصرف بر بنزین در کشــور وجود 

نداشته باشد.

اخبار

I N FO@biznews. ir

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 3028 پنج شنبه 20 اردیبهشت ماه1403

وزیر نفت از رشد ۶۰ درصدی تولید نفت نسبت 
به آغاز دولت خبر داد و گفت: ۵۰ پروژه جدید 
در نفت و گاز و پالایش و پتروشــیمی به ارزش 
۴۷.۵ میلیار دلار در دولت ســیزدهم آغاز شده 
است. جواد اوجی، وزیر نفت در آیین افتتاحیه 
بیست و هشتمین نمایشــگاه بین المللی نفت، 
گاز، پالایش و پتروشــیمی اظهار داشــت: این 
نمایشــگاه یکی از رویدادهای مهم در منطقه 

است.
وی افزود: امســال بیش از هزار و ۷۰۰ توانمند 
داخلی و بیش از ۲۵۰ شــرکت خارجی در این 
نمایشگاه حضور پیدا کرده اند که نشان می دهد 
در شرایط تشدید تحریم ها، صنعت نفت ایران 
پویا و توانمند اســت . وزیر نفت تصریح کرد: با 
تکیه بر پتانسیل شــرکت های ایرانی، در طی 
۲,۵ سال عمر دولت اتفاقات بزرگی رقم خورده 
اســت، این دولت از روز اول اعلام کرد معطل 
شرکت های خارجی و مذاکرات نخواهیم ماند و 
با استفاده از ظرفیت های داخلی پروژه های نفت 
را پیش می بریم. وی ادامه داد: یادمان نمی رود 
در شهریور ۱۴۰۰ میزان صادرات و تولید نفت، 
محصولات پتروشیمی و فرآورده های نفتی چه 
وضعیتی داشت، اما امروز ارقامی را محقق کردیم 

که باور آن برای خیلی ها سخت است.
اوجی با بیان اینکه در شــروع دولت پروژه های 
نیمه تمام بســیاری داشــتیم، گفت  با اولویت 
بندی و برنامه ریزی کارمان را شروع کردیم و با 
اتکا به توان ســازندگان و پیمانکاران داخلی، تا 
امروز ۷۹ پروژه به ارزش ۱۶,۵ میلیار دلار اتمام 
رساندیم و ۵۰ پروژه به ارزش ۴۷,۵ میلیارد دلار 

آغاز کردیم.
وی ادامــه داد: نزدیک بــه ۶۰ درصد در دولت 
فعلی به تولید نفت و ۵۴ میلیون مترمکعب به 
تولید گاز کشور افزوده شد. وزیر نفت خاطرنشان 
کرد: یکی از دستاوردهای یزرگ دولت، پروژه 

فاز ۱۱ پارس جنوبی بود، ۲۰ ســال این پروژه 
دست به دست می شــد، در دولت فعلی این فاز 
عملیاتی شــد و امروزتولید گاز از فاز ۱۱ به ۱۲ 
میلیون مترمکعب رســیده است و برنامه ریزی 
شــده تا پایان دولت، به ۳۰ میلیون مترمکعب 

می رسد. 
وی افزود: پالایشگاه آبادان که یکی از مهمترین 
پالایشگاه های کشور است، در دولت قبل اعلام 
گرده بودند این پالایشگاه را رایگان بدهند، اما 
امروز شاهد هستیم این پالایشگاه سال گذشته 
۱۲ همت ســودآوری داشــت و فاز سوم این 

پالایشگاه را به زودی شروع می کنیم.
وی افزود: بیــش از ۵ میلیــارد دلار در جمع 
آوری گازهای مشــعل قرارداد بستیم و تا پایان 
امسال جمغ آوری گازهای مشعل به۳۰ میلیون 

مترمکعب می رسد.
وزیر نفت خاطرنشــان کرد: پالایشگاه فاز ۱۴ 
پارس جنوبی نزدیک به یک دهه با پیشــرفت 
کندی در حال ســاخت یود که با بهره برداری 
از آن بیش از ۵۰ میلیون مترمکعب به ظرفیت 
تولید گاز کشور افزوده شد. وی افزود: در تمامی 
پالایشگاه ها بحث کیفی سازی تولیدات را آغاز 
کردیم و طبق برنامه ریزی انجام شده، در تمام 
پالایشگاه ها کیفی ســازی در حد یورو ۵ انجام 

می شود.
وزیر نفت خاطر نشان کرد: در صنعت نفت هیچ 
گونه محدودیتی نداریم، امســال بنا دارین ۷۹ 
پروژه به ارزش ۲۵ میلیــارد دلار در بهش های 
بالادستی و پایین دستی به بهره برداری برسد 
و امسال ۳۰۰ تا ۴۰۰ هزار بشکه به تولید نفت، 
۳۵ میلیون مترمکعب به تولید روزانه گاز، ۵۰ 
هزار بشکه به ظرفیت پالایشی و ۳ تا ۴ میلیون 
تن به ظرفیت تولید پتروشــیمی کشور افزوده 
خواهد شــد. وی افزود: صادرات نفت ایران در 

سال گذشته به بیش از ۳۵ میلیار دلار رسید.

احکام مالیاتی قانون ســاماندهی و نظارت بر تجارت 
مرزی و ایجاد اشتغال پایدار مرزنشینان ابلاغ شد که 
بر اساس آن سقف و ارزش کل واردات از این طریق به 
میزان ۱۰ درصد ارزش واردات کل کشور خواهد بود. 
محمدهادی سبحانیان در بخشنامه ای احکام مالیاتی 
قانون ساماندهی و نظارت بر تجارت مرزی )کولبری و 

ملوانی( و ایجاد اشتغال پایدار مرزنشینان را ابلاغ کرد.
در این بخشــنامه آمده اســت: احکام مالیاتی قانون 
ساماندهی و نظارت بر تجارت مرزی کولبری( و )ملوانی 
و ایجاد اشــتغال پایدار مرزنشینان به شرح زیر ارسال 
می شود: ماده ۱ -تبصره )۲( - سقف و ارزش کل واردات 
کالا از طریق رویه های موضوع این ماده سالانه به میزان 
ده درصد )۱۰( ارزش واردات کل کشور به مأخذ سال 
قبل تعیین می شود و انجام آن منوط به ثبت آماری در 
سامانه جامع یکپارچه سازی و نظارت بر فرآیند تجارت 
)موضوع بند )الف( ماده )۶( قانون مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز مصــوب ۰۳/۱۰/۱۳۹۲ و اصلاحات بعدی(، اخذ 
شناسه کالا و شناسه رهگیری )موضوع ماده )۱۳( قانون 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز( ثبت اطلاعات در سامانه جامع 
انبارها موضوع بند »ث« ماده )۶( قانون مبارزه با قاچاق 

کالا و ارز و تعیین منشأ ارز کالاهای وارداتی است.
پس از ســال پنجم اجرای این قانون تولید کنندگان 
و اصناف مستقر در شهرســتان های مرزی مشمول 
می توانند با تخفیف ســی درصدی )۳۰( از عوارض و 
حقوق ورودی سالانه تا ســقف یک درصد )۱( ارزش 
واردات کل کشور به مأخذ سال قبل و با رعایت ترتیبات 
مندرج در این تبصره نســبت بــه واردات کالا اقدام 
نمایند. ماده ۲ - به منظور هدایت تدریجی مبادلات 
موضوع این قانون در مرزها به چارچوب تجارت رسمی 
کالاهای وارداتی از طریق مبادلات موضوع این قانون 
در مرحله ترخیص کالا صرفاً مشمول پرداخت پنجاه 
درصد )۵۰٪( میزان عوارض و مالیات بر ارزش افزوده 
تعیین شــده برای ورود قطعی کالا هستند و در سال 
اول اجرای این قانون از سایر عوارض و مالیات ها معاف 
هســتند در مرحله فروش کالا توسط مشمولین این 

قانون ما به التفاوت مالیات و عوارض فروش با مالیات 
و عوارض خرید موضوع قانون مالیات بر ارزش افزوده، 
به عنوان اعتبار مالیاتی ارزش افزوده برای ایشان لحاظ 
می شود لکن مابقی زنجیره تبادل کالا در کشور موظف 

به پرداخت کامل آن هستند.
تبصره ۱- اعمال پلکانی حقوق گمرکی و سایر عوارض 
قانونی از ســال دوم اجرای این قانون سالانه به میزان 
بیســت درصد )۲۰( مقرر در رویه تجــاری و اعمال 
معافیت کامل یا پلکانی سود بازرگانی توسط دولت برای 
کالاهای وارداتی موضوع این ماده به گونه ای که مزیت 
واردات موضوع این قانون نسبت به رویه واردات رسمی 
لحاظ گردد. مطابق آئین نامه ها یا دســتورالعمل ها و 
شاخص هایی که در چارچوب قانون به تصویب هیأت 
وزیران می رسد در طول اجرای این قانون مجاز است. 
تبصره ۲ - امهال پرداخت مالیات بر ارزش افزوده متعلق 
به کالاهای وارداتی موضوع این ماده، با اخذ تضامین 
معتبر )موضوع بند )ج( مــاده )۱( قانون امور گمرکی 
مصوب ۲۲/۰۸/۱۳۹۰ و اصلاحات بعدی آن و حداکثر 
به مدت سه ماه از تاریخ ترخیص قطعی کالا از گمرک 

مجاز است.
ماده ۳- کلیه درآمدهای گمرکــی و مالیاتی حاصل 
از اجرای این قانون به حســابی مخصوص نزد خزانه 
داری کل کشور واریز و به صورت تخصیص صد درصد 
)۱۰۰٪( و مازاد بر اعتبارات مندرج در قوانین بودجه 
سنواتی در قالب ردیف مستقل در ارقام بودجه لحاظ و به 
همان استان مرزی اختصاص و شصت درصد )۶۰٪( آن 
برای تقویت معیشت و اشتغال مرزنشینان پرداخت های 
حمایتی، هدفمند تأمین زیر ساخت های مورد نیاز حوزه 
اشتغال و ایجاد اشتغال پایدار بیست درصد )۲۰( برای 
زیرساخت های اقتصاد مرز تجهیز بازارچه های مرزی 
تقویت و تجهیز بنادر و گمرکات کوچک و بیست درصد 
)۲۰٪( برای تقویت زیرساخت های مربوط به امنیت و 
مبارزه با قاچاق انسداد معابر و خلاءهای مرزی خورهای 
غیرمجاز و آلوده به قاچاق کالا در مناطق مشمول هزینه 

می گردد.

احکام مالیاتی قانون ساماندهی کولبری و ملوانی ابلاغ شدرشد ۶۰ درصدی تولید نفت در دولت سیزدهم
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رئیس جمهور گفت: احیا و راه انــدازی هزاران 
کارگاه  و کارخانه  تعطیل و نیمه تعطیل به ایجاد 
شــغل کمک می کند. طبق آخرین آمار، حدود 
۹۰۰۰ کارخانه در سراسر کشور به چرخه تولید 

بازگشته که جای خرسندی دارد.
ایجاد سالیانه یک میلیون شــغل یکی از وعده 
های دولت ســیزدهم بود که بــا روی کارآمدن 
طبق برنامه ریــزی هایی از ســوی وزارت کار 
این موضوع دنبال شــد و به روایت آمار طی دو 
سال گذشته محقق شده اســت. مطابق با آمار 
سامانه رصد در سال 14۰1 بیش از یک میلیون 
و 35۰هزارفرصت شــغلی بر اســاس کد ملی، 
نوع شــغل، جایی که در آن شــغل ایجاد شده، 
دســتگاهی که کمک کرده آن شغل ایجاد شود 
در این ســامانه به ثبت رســید. در سال 14۰2 
نیز مطابق آمارهای ارائه شــده یــک میلیون و 

88هزارشغل ایجاد شده است.
یکی از اقدامات دولت ســیزدهم بــرای ایجاد 
اشتغال و رونق تولید  نهضت ملی احیا و راه اندازی 
مجــدد واحدهای تولیــدی و صنعتــی راکد و 
غیرفعال یا افزایش ظرفیت تولید، رفع مشکلات 

و اعطای تسهیلات است.
ابراهیــم رئیســی,رئیس جمهور در دهمیــن 
گفت وگوی زنــده تلویزیونی دربــاره اقدامات 
دولت برای اشتغالزایی گفت: دولت از وعده ایجاد 
یک میلیون شــغل در ســال عقب نیست و این 
کارخانه ها و کارگاه های احیا شده هم به افزایش 

اشتغال کمک کرده اند.
آیت الله رئیســی افزود: آمار بیــکاری به کانال 
7درصد کاهش پیدا کرده و در برخی استانهای 
ما قریب به 8درصد است؛ نســبت به این قضیه 
خود را بــرای ایجــاد زمینه اشــتغال خصوصا 

تحصیلکرده ها متعهد می دانیــم. رهبر انقلاب 
گفتند باید شــرکت های دانش بنیان به شکل 
کمّی و کیفی افزایش پیدا کند روزی که دولت 
را در دست گرفتیم، 5هزار شرکت دانش بنیان 
فعال بود امروز 1۰هزار شرکت دانش بنیان فعال 

داریم که دو برابر افزایش یافته است.
وی تاکید کــرد: زمینه بــرای اشــتغال فارغ 
التحصیلان دانشــگاهی فراهم اســت و به آنها 
می گویم با کمک دانشــگاه ها و معاونت علمی 
فناوری رئیس جمهور و پارک های علم و فناوری 
زمینه فعالیت فراهم شــده است. صندوقی هم 
برای اعطای تسهیلات و حمایت از شرکت های 
دانش بنیان و کارآفرینی فعال کرده ایم تا بتواند 
از این شــرکت ها حمایت حقوقی و مالی کند. 
امیــدوارم روزی بیاید که اصلا بیکار در کشــور 

نداشته باشیم.
وی اظهار داشــت: احیــا و راه انــدازی هزاران 
کارگاه ها و کارخانه هــای تعطیل و نیمه تعطیل 
به ایجاد شــغل کمک می کند. طبــق آخرین 
آمار، حدود ۹۰۰۰ کارخانه در سراسر کشور به 
چرخه تولید بازگشته که جای خرسندی دارد. 
ابتدای دولت 5۰۰۰ شرکت دانش بنیان داشتیم 
و این آمار امروز دو برابر شــده است و این یعنی 
تحصیل کردگان در این زمینه شــاغل شده اند. 

زمینه برای کار و فعالیت فراهم است.
رئیس جمهور با اشــاره به آمار تولیــد افزود: در 
بخش های مختلف شــاهد رشد تولید هستیم و 
در برخی حوزه ها رشد منفی تولید را داشتیم و 
امروزه مثبت شده و تولید کالاهای اساسی رشد 
22 درصدی دارد. این ها نشان می دهد که دولت 
به دنبال کار و فعالیت است و حمایت مردم در این 

زمینه نیز مشهود است.

معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: بالغ بر 3۰ هزار واحد 
مسکونی بدون سکنه در شهر های جدید شناسایی 
شده اســت . ســعید غفوری درباره روند شناسایی 
خانه های خالی در شــهر های جدید و ارائه آمار این 
واحد ها به سازمان امور مالیاتی برای اخذ مالیات گفت: 
با تاکید وزیر راه و شهرسازی، شهر های جدید با قوت 
جهت عرضه واحد های مســکونی خالی وارد عمل 
شدند تا بتوان قیمت ها را دربازار مسکن تعدیل کرد. 
وی افزود: با احتکار مسکن برخورد می کنیم و بر اساس 
قانون، خانه های خالی به سازمان امور مالیاتی برای اخذ 
مالیات معرفی خواهند شد. مدیرعامل شرکت عمران 
شــهر های جدید درباره آخرین وضعیت شناسایی 
خانه های خالی در شهر های جدید گفت: تاکنون بالغ 
بر 3۰ هزار واحد مسکونی خالی در شهر های جدید 
شناسایی شده اســت که به تمام مالکان آنها جهت 

تعیین تکلیف و معرفی ساکن، اخطار داده شده است. 
محتکران بدانند شــهر های جدید دیگر بهشت آنها 
نخواهد بود. غفوری تاکید کرد: تعدادی از مالکان وارد 
سامانه ملی املاک و اسکان شده و نسبت به تکمیل، 
تایید و یا تصحیح اطلاعات مالکیت خود و همچنین 
ساکنان واحدهای شان اقدام کرده اند و برخی دیگر 
هیچ اقدامی انجام ندادند که پس از پالایش مجدد با 
داده های دستگاهها، طی دو هفته آینده نهایی شده و 
توسط وزارت راه و شهرسازی به سازمان امور مالیاتی 
معرفی می شوند. وی با توصیه به دارندگان واحد های 
خالی در شــهر های جدید به منظور تعیین تکلیف 
هرچه ســریعتر واحد های خالی و عرضه آنها به بازار 
مسکن گفت: عرضه این واحد ها به بازار می تواند قیمت 
مســکن و اجاره بها را تعدیل کند. همچنین مالکان 

مشمول مالیات نخواهند شد.

نایب رئیس شــورای ملی زعفران گفت: با توجه بــه افزایش عرضه 
قیمت هر کیلوگــرم زعفران نگین به 1۰۰ تــا 1۰5 میلیون تومان 
رسیده اســت که نسبت به ماه های گذشــته بین 1۰ تا 15 میلیون 
تومان کاهش را نشــان می دهد. »غلامرضا میری« درباره وضعیت 
تولید و صادرات زعفران در ســال جاری اظهار داشت: طی ماه های 
گذشــته به دلیل افت تولیــد و کاهش عرضه قیمــت هر کیلوگرم 
نگین زعفران به 115 میلیون تومان رســیده بود، اما اخیراً به دلیل 
شرایط جوی مناســبی که داریم پیش بینی می شود که تولید قابل 
توجهی داشــته باشــیم؛ بنابراین دارندگان زعفران اقدام به عرضه 
 و فروش این محصــول کرده اند که همین امر باعث روند کاهشــی 

قیمت شده است.
وی با بیان اینکه اکنون کف قیمت هر کیلوگرم زعفران دســته نیز 
بین 74 تا 75 میلیون تومان است، افزود: این افزایش قیمت در پی 
کاهش تولید ۶۰ تا 7۰ درصدی ســال 14۰2 نسبت به سال 14۰1 
بوده است که منجر به کاهش عرضه شد، در حالی که تقاضای جهانی 
برای زعفران همچنان پابرجا بود که این عدم تعادل افزایش قیمت ها 

را منجر شد.
نایب رئیس شورای ملی زعفران تصریح کرد: طبق آمارهای وزارت 
جهاد کشــاورزی ســال 14۰2 حدود 15۰ تن زعفران در ســطح 
زیرکشــت بیش از 123 هزار هکتار تولید شــده، در حالی که سال 
14۰1 میزان تولید این محصول حدود 23۰ تن بوده که نزدیک ۶۰ تا 
7۰ درصد کاهش را نشان می دهد. میری گفت: در حال حاضر زعفران 

در 23 استان کشور تولید می شــود، اما عمده تولید این محصول از 
لحاظ کمی و کیفی مربوط به استان خراسان رضوی، خراسان جنوبی 

و خراسان شمالی است.
وی زمان برداشت زعفران را آبان ماه هر سال دانست و اضافه کرد: پیاز 
زعفران یک بار کاشت می شود و بین 7 تا 15 سال قابلیت برداشت 
محصول دارد. رئیس اتحادیه صادرکنندگان زعفران اظهار داشت: 
صادرات زعفران در سال 14۰2 حدود 222 تن بود و در سال 14۰1 
حدود 21۰ تن بوده است که اندکی افزایش را نشان می دهد. به گفته 
وی، علت افزایش میزان صادرات در سال 14۰2 به دلیل وجود بخشی 
از زعفران باقیمانده در انبارهای سازمان تعاون روستایی ایران، بورس 
کالا، بخشی در دســت صادرکنندگان و تولیدکنندگان بوده است. 
اکنون قیمت هر کیلوگرم زعفران ایران در دنیا بین 1۶۰۰ تا 2۰۰۰ 

دلار خرید و فروش می شود.
میری گفت: بورس کالا باید برای کشــاورزان جایگاه مورد اعتماد 
باشد که زعفران را آنجا دپو کنند، اما متاسفانه با سفته بازی و دلال 
بازی هایی که انجام می شود منجر به کاهش قیمت زعفران نسبت به 
بازار سنتی شده است؛ یعنی قیمت هر کیلوگرم زعفران در بورس کالا 
به کیلویی ۹4 میلیون تومان رسیده در حالی که در بازار سنتی حدود 
1۰5 میلیون تومان است که این اقدام ایجاد زیان به کشاورزان است.

نایب رئیس شورای ملی زعفران درباره بسته بندی زعفران ایرانی، بیان 
کرد: اکنون وضعیت بسته بندی زعفران ایران از لحاظ شکیل بودن 
و تنوع از شرایط مطلوبی برخوردار است تا جایی که از بسته بندی ها 

اروپای نیز بهتر است؛ زیرا 7۰۰ تن ظرفیت استاندارد بسته بندی در 
کشور ایجاد شده است.

وی اضافه کرد: بســته بندی زعفــران از 1۰ گرم تــا 5۰۰ گرمی با 
شناسنامه و برند داریم که باید علاوه بر بسته بندی ریز این محصول 
به صورت فله ای نیز به فروش برســد؛ زیرا تمام مصرف زعفران دنیا 
آشپزخانه ای نیســت؛ بلکه مصارف صنعتی دارد که باید به صورت 
بسته بندی بزرگ یا فله ای باشد همان گونه که ما از کشورهای مختلف 

قهوه یا ادویه جات به صورت فله ای تامین و وارد می کنیم.
میــری نســبت بــه قاچــاق زعفــران انتقاد کــرد و گفــت: در 
حــال حاضــر ماهانــه 1۰ تــن زعفــران به صــورت قاچــاق از 
مرزهای کشــور خــارج می شــود که بایــد جلوی ایــن موضوع 
گرفته شــود؛ زیرا زعفــران ایرانــی با نــام کشــورهای دیگر در 
 بازار جهانــی زیــر قیمت آنچه کــه در داخل کشــور اســت، به 

فروش می رسد.
نایب رئیس شورای ملی زعفران گفت: با توجه به قدمت 3 هزار ساله 
زعفران در ایران طی سال های اخیر پیگیر ثبت جهانی زعفران به نام 
ایران بودیم و همچنان نیز پیگیر هستیم؛ اما هنوز این مهم در دنیا 
به ثبت نرسیده است. وی بر این باور است که وزارت جهاد کشاورزی 
به عنوان متولی بخش کشاورزی باید پیگیر این موضوع مهم باشد تا 
این محصول به نام دیگر کشورها به ثبت جهانی نرسد. میری تاکید 
کرد: اگر زعفران ایران به ثبت جهانی برسد دیگر کشورها نمی توانند 

زعفران ایران را به نام خود در دنیا به فروش برسانند.

به گفته کارشناســان، بــا توجه به رونــد افزایش میــزان جوجه 
ریزی ها و تولیــد مرغ، صادرات مرغ از اواخر ســال گذشــته آغاز 
 شد و پیش بینی می شــود که تا پایان ســال حداقل 3۰۰ هزارتن 

مرغ صادر شود.
بنابر آمار پتانســیل تولید ســالانه 3 میلیون تــا 3 میلیون و 2۰۰ 
هزارتن مرغ در کشــور وجود دارد که با احتســاب مصرف داخل، 
امکان صــادرات یــک میلیون تن مرغ بــه بازارهای هدف اســت 
بنابر سیاســت وزارت جهاد از اواخر ســال گذشــته جوجه ریزی 
ها افزایش یافت که در نهایت به ســبب ازدیاد جوجــه ریزی ها و 
 تولید مرغ، برنامــه ریزی برای صادرات مــرغ و خرید حمایتی باید 

صورت گیرد.
از اواخر ســال گذشــته بعد از گذشــت ســال ها، هزارتن مرغ به 
بازارهای هدف صادر شــد و حال مجوز صــادرات 5 هزارتن مرغ به 
بازارهای هدف صادر شده اســت و همواره پیش بینی می شود که 
میزان صادرات تا پایان ســال به 3۰۰ هزارتن برســد که در صورت 
تحقق بخشــی از تراز تجــاری صنعت مرغداری مثبت می شــود. 
بســیاری از کارشناســان صنعت مرغداری اذعان مــی کنند که 
بــازار دایمی صادرات با پویا ســاختن تولید داخــل، عاملی قطعی 
 در توســعه زنجیره تولید و تامین مرغ برای کشــورهای همســایه 

خواهد بود.
در ادامه مجتبی نوروزی رئیس سازمان دامپزشکی گفت: بنابر آمار 
طی 2 ماه اخیر بیش از هزارتن مرغ به عراق صادر شده است. بنا داریم 
صادرات مرغ به عنوان یک مقوله انجام شــود چراکه با زیرســاخت 
های کنونی واحد های  مرغداری امکان صادرات 3۰۰ هزار تن مرغ 

در ســال وجود دارد. لذا با افزایش میزان جوجــه ریزی ها می توان 
 بخشــی از نیاز 2 میلیون و 2۰۰ هزارتنی مرغ کشــورهای اطراف 

را تامین کرد.
رئیــس ســازمان دامپزشــکی گفــت: ســالانه 3.۶ دوره جوجه 
ریــزی در واحدهای مرغداری صــورت می گیرد که اگــر آن را به 
4 دوره 17۰ میلیــون قطعه جوجــه ریزی افزایش دهیــم، مازاد 
تولید را باید به بازارهای هدف صادر کــرد. اگر میزان جوجه ریزی 
ها با زیرســاخت های فعلی  را بــه ۶ دوره افزایــش دهیم، امکان 
 صادرات مرغ تا مرز یــک میلیون تن و حتی تولید مرغ ســایز هم 

وجود دارد.
همچنین ارسلان قاسمی رئیس کمیســیون کشاورزی اتاق تعاون 
در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان، گفت: با استمرار روند فعلی 
تولید نه تنها مشــکلی در تامین مرغ بازار داخل نداریم، بلکه توان 
صادرات 3۰۰ هزارتن مرغ هم خواهیم داشت در شرایط فعلی وزارت 
جهاد مجوز صادرات مرغ در حد 5 تا ۶ هزارتن را آغاز کرده است که 
با اســتمرار این روند می توانیم به بازار صادرات و تولید پایدار دست 

یابیم.
قاســمی قیمت کنونی هرکیلو مــرغ در بازارهای جهانــی را 1.7 
تــا 1.۹ دلار اعلام کــرد و افــزود: گرچه ظرفیت اســمی صنعت 
مرغداری تولید ســالانه 3 میلیون تــا 3 میلیــون و 2۰۰ هزارتن 
مرغ اســت، اما به ســبب تجهیزات قدیمی و عدم امــکان تامین 
نهاده دامــی، امکان تولید ســالانه 2.5 تا 2 ۶. میلیــون تن مرغ در 
کشــور وجود دارد که 2.2 تــا 2.3 میلیون تن نیــاز داخل و مابقی 
تولید صادراتــی خواهد بود برنامه تولید مرغ امســال جوجه ریزی 

 17۰ میلیون قطعه اســت که در این صورت صادرات 3۰۰ هزارتن 
محقق می شود.

بر اســاس آمار ایران در حال نزدیک شدن به 4 کشــور اول تولید 
کننده صنعــت مرغــداری در جهان  محســوب می شــود. علی 
ابراهیمــی مدیرعامل اتحادیه مرغداران گوشــتی گفــت: با توجه 
به سیاســت افزایش جوجه ریزی ها و تولید مرغ، گشــایش پنجره 
صادراتــی و حضور در بازارهــای بین المللی راهــکار اصلی تنظیم 
و تثبیت بازار مرغ محســوب می شــود تولید محصول با کیفیت، 
 ایفای به موقع تعهدات و پایداری حضــور از عوامل حفظ بازار های 

صادراتی است.
ابراهیمی با بیان اینکه پتانسیل صادرات حداقل 2۰۰ هزارتن مرغ در 
سال وجود دارد، افزود: بنابر برنامه ای که وزارت جهاد دنبال می کند، 
صادرات مرغ موثرترین راهکار برای پایداری تولید و بالانگه داشتن 

جوجه ریزی محسوب می شود.
مدیرعامل اتحادیه مرغداران گوشــتی با بیان اینکه خرید حمایتی 
توسط پشــتیبانی امور دام راهکار مقطعی تنظیم بازار است، گفت: 
بنده معتقدم که مرغ های جمع آوری شــده توسط پشتیبانی امور 
دام در مقطعی باید به بازار عرضه شــود که براین اساس بازار دائمی 
صادرات با پویا ساختن تولید داخل، عاملی قطعی در توسعه زنجیره 
تولید و تأمین مرغ برای کشــورهای همسایه خواهد بود. با توجه به 
آنکه جریان تولید با هدف نمی توان عوض کرد، لذا برنامه ریزی باید 
به سمت صادرات باشــد. کما اینکه اکنون مجوز صادرات 5 هزارتن 
مرغ گرفته شده است که امیدواریم روند صادرات تسریع شود تا بازار 

به تعادل برسد.

رئیس فراکسیون کارگری 
مجلــس گفت: بــه تازگی 
تفاهمنامه ای با وزیر تعاون، 
کار و رفــاه اجتماعی امضا 
شــده که در پی ســاخت 
ســالانه یک میلیون واحد مسکونی حدود 25۰هزار 
واحد از ظرفیت مسکن ملی به کارگران اختصاص داده 
شود. به گزارش تسنیم، "مسکن" یکی از مهمترین 
مشکلات کارگران است. چرا که با افزایش و نوسانات 
قیمت مســکن در بازار، توان کارگران برای تهیه آن 
دشوار شده است. آمارها حکایت از این دارد که نزدیک 
به 7۰ درصد درآمد کارگران صرف اجاره بها و تأمین 

مسکن می شود.
قیمت سرســام آور مســکن و به تبع آن اجاره بهای 
سنگین عملاً بیش از نصف حقوق کارگران را می بلعد و 
حال در شرایطی که حتی کارگران برای پرداخت اجاره 
در تنگناهای مالی هستند، دیگر توانی مالی برای خرید 

خانه حتی به شرط دریافت وام هم ندارند. به واسطه 
افزایش شــکاف میان مزد و معیشــت در سال های 
گذشته، نمایندگان کارگری، تقاضای ترمیم مزد را 
برای جبران هزینه های تورم و حل مشــکل روزمره 
کارگران به شورا فرستاده بودند اما آذر ماه سال 14۰2 
جلسه شــورای عالی کار با حضور شرکای اجتماعی 
تشکیل و مقرر شد قرارگاه مسکن کارگری تشکیل 

شود و به امورات مسکن کارگران رسیدگی شود.
در جلسه 27 اسفند ماه 14۰3, به  پیشنهاد وزیر کار 
در راستای توجه به اختصاص بخش قابل ملاحظه ای 
از سبد هزینه کارگران به مسکن، قرار شد یک کمیته 
سه نفره با حضور نماینده کارگران، کارفرمایان و وزیر 
کار تشکیل شود و از اول سال آینده مسکن کارگران 

را پیگیری کنند.
صولت مرتضوی گفت: باید به بحث مسکن توجه ویژه 
داشته باشیم، بارها پیشنهاد دادم یک شورایی تشکیل 
شود و نماینده ای از سه شریک اجتماعی در آن عضو 
باشد. محمد چکشیان, معاون وزیرکار در هفته کارگر 
خبر از ساخت ۶۰ هزار مســکن کارگری داد. وی از 

ساخت حدود ۶۰ هزار واحد مســکن کارگری خبر 
داد و گفت: وزیر کار چند ماه قبل دســتور تشکیل 
قرارگاه مســکن کارگری را صادر کردند که با حضور 
سازمان های تابعه وزارتخانه و دستگاه های مختلف و 
تشکل های کارگری و کارفرمایی شکل گرفت ولی ما 
تمرکز کردیم روی اینکه چند سناریو را طراحی کنیم 
و برخی از این سناریوها، تعاونی  محور،  برخی کارفرما 
محور و برخی دیگر روی رفع موانع پیش روی کارگران 

و کارفرمایان است.
چکشیان با بیان اینکه تلاش وزارت کار این است که در 
چند ماه آینده رویکرد جدید و بسته های اختصاصی و 
رویکرد جدیدی در مســکن کارگری داشته باشیم، 
اظهار کرد: ایــن رویکردها در ماه هــای آینده اعلام 
خواهد شد. جلساتی با تشکل ها برگزار شده و درحال 
رفع موانع هستیم و امیدواریم اقدامات خوب و متفاوت 

از گذشته رخ بدهد.
علی بابایی کارنامی، رئیس فراکســیون کارگری نیز 
اخیراً با اشــاره به اختصاص ســالانه 25۰هزار واحد 
مسکونی به کارگران، گفت: به تازگی تفاهمنامه ای 

با وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی امضا شــده که در 
پی ساخت سالانه یک میلیون واحد مسکونی حدود 
25۰هزار واحد از ظرفیت مســکن ملی به کارگران 
اختصاص داده شود. رئیس فراکسیون کارگری گفت: 
از معیشت تا مسکن جزو مطالبات اصلی کارگران است 
که در چند ســال اخیر به صورت مختلف در مجلس 
مورد بررسی قرار گرفت، مجلس برای شاخص های 
اصلی همچون مسکن کارگران پیگیری های جدی 

داشته باشد.
نماینده مردم ساری در مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه مسکن کارگران به لحاظ سبد معیشتی و رفاهی 
از اهمیت ویژه ای برخوردار است، افزود: حدود ۶4ماده 
و تبصره از قانــون کار در مورد رفاه کارگران اســت، 
منهای سال های دهه ۶۰که موضوع رفاهیات کارگران 
در قالب تعاونی ها به صورت ویژه در دستور کار دولت 
قرار داشت در سال های گذشته چندان به این مسئله 

به صورت ویژه پرداخته نشده است. 
رئیس فراکسیون کارگری در مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکه در سال های گذشته بنگاه های بزرگ در 
جوار کارگاه های شهرک های صنعتی و مسکونی دایر 
بودند، اظهار داشت: با گذشت زمان اقدامات ساخت 
مسکن برای کارگران در حاشیه قرار گرفت، در  دهه 
7۰به بعد به دلیل گرایش های توسعه ای که در کشور 
حاکم بود نتوانستیم به ظرفیت های رفاهی کارگران 
توجه کنیــم، امروز کارگران با مشــکلات عدیده ای 
روبرو هســتند که بخش زیادی از آن به مســائل بی 
توجهی حقوق کارگران در ســال های پیشــین باز 
می گردد. بابایی کارنامی با اشاره به اختصاص سالانه 
25۰هزار واحد مســکونی کارگران، اظهار داشت: به 
تازگی تفاهمنامه ای با وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
امضا شده که در پی ساخت سالانه یک میلیون واحد 
مســکونی حدود 25۰هزار واحد از ظرفیت مسکن 
ملی به کارگران اختصاص داده شــود و تقریبا تحت 
عنوان ابلاغیه به ادارات کل اســتانی وزارتخانه کار، 
تعاون و رفاه ابلاغ شده است تا در این راستا کار جدی 

صورت بگیرد.
نماینده مردم در مجلس یازدهم با بیان اینکه دولت 
باید برنامه ای برای تامین مســکن اقشار کم درآمد 
جامعه بــه ویژه کارگران داشــته باشــد، ادامه داد: 
امیدواریم با پیگیری هایی که کمیســیون اجتماعی 
و فراکســیون کارگری دارند وزارت کار، تعاون و رفاه 
اجتماعی و همچنین وزارت راه و شهرسازی مشکلات 
مســکن کارگران را پیگیری کرده تــا موفقیت های 

لازم را داشته باشیم. بابایی کارنامی  با تاکید بر اینکه 
فراکسیون های کارگری مجلس دارای شاخص پایه 
و مطالبه گر در مجلس اســت، بیان کرد: فراکسیون 
کارگری جز فراکسیون های شاخص پایه و مطالبه گر 
در مجلس دوازدهم باقی خواهد بود تا مسائل کارگران 

را پیگیری کند.
همچنین علی بهادری جهرمی سخنگوی دولت در 
روزهای اخیر، درباره سیاست دولت درخصوص مسکن 
کارگری آن هم باتوجه به نابسامانی که در بازار مسکن 
وجود دارد، گفت: جهت گیری دولت برای طرح ملی 
مسکن اقشار ضعیف مانند جامعه عزیز کارگران است . 
هنگامی که 4میلیون مســکن هدف گذاری می شود 
حقیقتا همین جامعه )کارگران( محور اصلی هستند 
و ساخت مسکن ملی با  هدف توسعه تولید و ساخت 
در جهت ساماندهی بازار مســکن و اجاره بها صورت 

می گیرد.
وی ادامه داد: اولویت اول ما در حوزه مســکن جامعه 
کارگری هســتند تا ان شــاالله بتوانند از مزایای آن 
بهره برداری کنند. به طور خاص تعاونی های مسکن 

کارگری متولی ســاخت و ســاز مســکن کارگران 
هســتند و کارفرمایان هم مکلف به حمایت شدند. 
ســخنگوی دولت بیان کــرد: 23۰تعاونی کارگری 
در حوزه مسکن در کشــور وجود دارد که دولت هم 
حمایت های لازم را انجام داده اســت و بعد از این هم 
انجام خواهد داد و توافقات مختلفی بین مجموعه های 
 صنعتی و وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی انجام 

شده است.
وی با بیان اینکه درحال ســاخت 14۰هزار مسکن 
مسکونی فقط برای بخش صنعت هستیم، گفت: برای 
ساخت 14۰هزار مسکن برای بخش صنعت وزارت 
راه زمین در اختیارشــان قرار داده است این به غیر 
از زمین هایی است که خودشــان داشته اند. بهادری 
جهرمی گفت: 5هزار هکتار برای ساخت مسکن در 
کنار شر کت های صنعتی پیش بینی شده است تا در 
صورت نیاز در اختیار کارگران قرار گیرد. دولت همه 
ظرفیت های خودشان را قرار داده است. تعاونی های 
مســکن کارگری هم پیشگام هســتند و دولت هم 

همراه است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

60هزار واحد مسکن کارگری ساخته می شود

اختصاص مسکن به کارگران

کمک به ایجاد شغل با احیای ۹۰۰۰ کارخانه

شهر های جدید دیگر بهشت محتکران نخواهد بود

کاهش ۱۵ میلیون تومانی قیمت زعفران 

صادرات مرغ تا پایان سال به ۳۰۰ هزارتن می رسد

جهش تولید نیازمند مشوق ها
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس اقتصادی

با شرایطی که در حال حاضر در کشور وجود دارد این نگرانی هم وجود دارد که با ادامه کاهش قدرت 
خرید، این جامعه تبدیل به یک جامعه فقیر بزرگ بشــود. خانواده های کارگــری روزبه روز از قدرت 
خریدشان کاسته می شود. دولت تلاش کرده هر سال دســتمزدها را بیش از نرخ تورم بالا ببرد اما در 
مجموع بهبودی در قدرت خرید کارگرها ندیده ایم. چون قدرت خرید به عوامل متعددی وابسته است 
و مثلًا ما در کشــور تورم پنهان داریم. به همین دلیل افزایش قدرت خرید و بهبود معیشت کارگران، 

دومین مسئله مهم است.
برای ایجاد تحرک در بخش های مختلف برای حرکت به سمت اشتغالزایی نیازمند مشوق هایی در حوزه 
مالیات، بیمه ها و... از یک ســو و همچنین فراهم کردن زیرساخت های مناسب از سوی دیگر هستیم. 
قاعدتا برای این کار دولت باید به منابع مالی کافی دسترسی داشته باشد. منابع صندوق  توسعه ملی 
هم یکی از مهم ترین این منابع است و دولت باید بتواند با مساعدت مجلس از منابع این صندوق برای 
سرمایه گذاری سازنده در حوزه اشتغالزایی استفاده کند. همچنین استفاده از فاینانس های خارجی هم 

باید در این حوزه مورد توجه قرار بگیرد.
وقتی به دلیل تحریم ها و محدودیت های مرزی از دانش وتکنولوژی روز دنیا محروم هستیم به دلیل 
مشکلات ارزی کشور با محدودیت های جدی رو به رو است اولین راهکار دولت برای حمایت از تولید 

باید حمایت از نخبگان و کارآفرینان و شرکت های دانش بنیان باشد. 
دولت باید به خلاقیت ها در بخش های تولیدی فرصت ظهور و بروز بدهد و به خلاقیت ها معافیت بدهد، 
تسهیلات خوبی برای بخش های دانش بنیان قرار دهد و با حمایت از نخبگان در حوزه های مختلف 
زمینه را برای تولید بیشتر و خودکفایی باز کند لذا نمره بالایی نمی توان برای حمایت از تولید در سالی 
که به نام جهش تولید گذاشته شده و باید با توسل به تولید گشایش هایی در اقتصاد ایجاد می گردید 
تا اقتصاد ایران به پویایی می رسید داد بنابراین دولت در زمینه رساندن اقتصاد به مرز جهش تولید کار 

قابل اعتنای حمایتی ودر خور تعریفی نکرده است.
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معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور و وزیر علوم زیمبابوه بر 
همکاری های فناورانه دو کشور در حوزه »هوافضا«، »سلامت« و کشاورزی و تامین 
۱۰ قلم داروهای راهبردی مورد نیاز این کشور به کمک دانش بنیان های ایرانی توافق 
کردند. روح الله دهقانی فیروزآبادی در دیدار وزیر علوم زیمباوه، ظرفیت های انسانی 
و منابع طبیعی را دو فرصت ویژه این کشور برای همکاری با ایران بیان کرد و گفت: 
زیمبابوه، کشوری بسیار غنی با جاذبه های طبیعی و منابع سرشار است که روابط 

بسیار خوب سیاسی بین دو کشور برقرار است.

وی افزود: مواضع انسان دوستانه این کشور نسبت به مردم مظلوم فلسطین و مواضع 
حمایت گرانه مردم زیمبابوه و واکنش نسبت به ظلم رژیم صهیونیستی، ستودنی 

است و امیدوارم کشورهای دنیا به دور از سایه ظلم در صلح و آرامش زندگی کنند.
رییس بنیاد ملی نخبگان تصریح کرد: با توجه به تاکیدات رییس جمهوری اسلامی 
ایران و عزم جدی برای همکاری ها در حوزه های علمی و فناورانه آمادگی کامل 
داریم تا با کشورهای مختلف به ویژه کشورهای آفریقایی، همکاری های اقتصادی، 
دانشی و فناورانه خود را گســترش دهیم. زیمبابوه، به عنوان یکی از اصلی ترین 

مخاطبان برنامه همکاری های علمی و فناورانه ایران، دارای ظرفیت های بسیار 
خوبی برای همکاری در حوزه های گوناگون فناوری های پیشــرفته و برنامه های 
توسعه اقتصاد دانش بنیان است. دهقانی فیروزآبادی، توانمندی های ایران در حوزه 
هوافضا و توسعه فناوری های تجاری این حوزه را یکی از حوزه های همکاری ایران و 
زیمبابوه برشمرد و گفت: ایران با هدف رفع نیازهای متعدد وتلاش هایی که در تولید 
علم و محصولات فناورانه حوزه هوافضا داشته، توانسته است به دستاوردهای خوبی 
در این حوزه دست پیدا کند و آمادگی دارد محصولات این حوزه از پرنده های بدون 
سرنشین، پهپادهای هوشمند با کاربردهای مختلف از جمله کشاورزی، تحقیقاتی 

و پایش و ... با زیمبابوه همکاری فناورانه داشته باشد.

همکاری های فناورانه ایران و زیمبابوه در حوزه »هوافضا«، »سلامت« و کشاورزی

فناوری و 
اطلاعات

عرضه محصولات خانگی و دانش بنیان در فروشگاه های 
عراق و مسکو

مدیرکل تعاون،کار و رفاه اجتماعی اســتان تهران از امضای دو تفاهم نامه اســتانی با 
کشورهای روســیه و عراق با هدف عرضه تولیدات مشــاغل خانگی و دانش بنیان در 

فروشگاه های زنجیره ای مسکو و کربلا خبر داد.
محمد آذرپناه درباره اقدامات صورت گرفته در استان تهران به منظور حمایت از مشاغل 
خانگی و تولیدات دانش بنیان اظهار کرد: قوانینی که در حمایت از مشاغل خانگی در 
برنامه هفتم توسعه و سال ۱۴۰۳ تنظیم شده است تا حدودی نسبت به سالهای گذشته 
تفاوت دارد. به این معنی که در مشاغل خانگی چند گروه جامعه هدف داریم که از جمله 
آنها مشاغل خانگی مستقل هستند که روال کار آنها به این شکل است که با مراجعه به 
سامانه مذکور مجوز می گیرند و اگر نیاز به تســهیلات داشتند وام و تسهیلات لازم را 

دریافت می کنند و صفر تا صد کارشان را به طور مستقل پیگیری می کنند.
وی ادامه داد: گروه دوم پشتیبانان مشاغل خانگی هستند؛ یعنی یک شخصیت حقوقی 
که تعداد بیشتری از افرادی را که به طور متفرقه در منازل خود کار می کنند را پشتیبانی 
می کنند و تامین منابع، مواد اولیه و بحث آموزش و تنظیم بازار آنها را برعهده می گیرند.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان تهران در یک گفت وگوی رادیویی افزود: در 
سال جاری اولویت اساسی ما پرداختن به حوزه پشتیبانان مشاغل خانگی است که از 
این طریق پایداری کسب و کارها، سوق دادن مشاغل خانگی به سمت تکنولوژی بهتر و 

دانش بنیان تر و شناسایی بازارهای هدف را دنبال کنیم.
آذرپناه با بیان اینکه طی چند سال گذشته مصوبات بسیاری در حوزه اقتصاد دانش بنیان 
به تصویب رسیده است، افزود: بخش زیادی از اجرای این موضوع از مسیر مشاغل خانگی 
بوده  است. ما در استان تهران بستر جدیدی ایجاد کردیم و سال گذشته ایجاد ارتباط بین 
تشکل های تجاری و شناسایی ظرفیت های بازارهای هدف را در دستور کار قرار دادیم.

وی ادامه داد: در همین راستا دو تفاهم نامه بین استانی بین استان تهران و استان کربلا 
و مسکو به امضا رسیده است تا محصولات دانش بنیان و مشــاغل خانگی را در قالب 
غرفه های فروش در این کشورها عرضه کنیم و اتاق های بازرگانی، تعاون و اصناف در 

حال پیگیری و اجرای این موضوع هستند.
به گفته آذرپناه از طریق این تفاهم نامه زمینه ارائه بخشی از محصولات خانگی و دانش 
بنیان در فروشگاه های زنجیره ای و بازارهای هدف کشــورهای دیگر فراهم می شود. 
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان تهران در پایان برگزاری نمایشگاه اکسپوی 
۲۰۲۴ را یادآور شد و گفت: نمایشگاه اکسپو ظرفیتی است که سالانه اتفاق می افتد و 
در معرفی دستاوردهای حوزه دانش بنیان و پشتیبانی از مشاغل خانگی می تواند بسیار 

کمک کننده باشد تا بخش اعظمی از محصولات در معرض دید خریداران قرار گیرد.

ایجاد شهرک مسکونی نخبگان در کلاس جهانی
رییس پارک فناوری پردیس گفت: شهرک مســکونی نخبگان پردیس را در منطقه 
نوآوری پردیس با کلاس جهانی ایجاد خواهیم کرد. به گزارش معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، مهدی صفاری نیا در آیین افتتاحیه سیزدهمین 
نمایشــگاه بین المللی نوآوری و فناوری )اینوتکس ۲۰۲۴( در پارک فناوری پردیس 
گفت: در سطح بندی اکوسیستم های نوآوری و استارتاپی در سطح جهان، شش شاخص 
اصلی مد نظر است. وضعیت استعدادها و نیروی انسانی مناطق که دانشگاه ها و مراکز 
آموزشی را شامل می شود یکی از این شاخص ها، دانش فنی و دسترسی به دانش فنی 
دومین شاخص، میزان دسترسی به بازار شاخص سوم و چگونگی تامین مالی چهارمین 

شاخص است .
وی ادامه داد: عملکرد و ارزش اقتصادی زیست بوم شاخص پنجم است که نشان از سطح 
و جایگاه زیست بوم دارد. صفاری نیا با اشاره به اینکه شبکه ارتباطی فعال زیست بوم، 
ششمین شاخص است، افزود: در جهان یکی از شاخص های سطح بندی اکوسیستم 
نوآوری، میزان دسترسی اکوسیستم به منابع و امکاناتی است که در نظر دارند، شبکه 
استارتاپی وهم افزایی که وجود دارد و ملاقات ها با ســرمایه گذاران و فناوران است، 
هرچقدر شاخص ها و دسترسی پذیری به منابع امکانات بیشتر باشد، زیست بوم می تواند 

قوی تر عمل کند.
وی ادامه داد: برگزاری رویدادها به کشــورها این امکان را می دهد که شبکه سازی را 
فراهم کنند، نمایشگاه اینوتکس دسترسی پذیری را برای بازیگران اکوسیستم نوآوری 
کشور فراهم می کند. رئیس پارک فناوری پردیس گفت: اینوتکس باعث دسترسی به 
سرمایه گذاران داخلی و خارجی می شود. در پارک فناوری پردیس برگزاری رویدادهای 
بین المللی از قبیل جایزه مصطفی و المپیک فناوری که از رویدادهای بین المللی جدید 

پارک است دسترسی پذیری کشور را به منابع داخلی و خارجی فراهم می کند.
وی گفت: با هدف گذاری که در پارک کردیم امسال شهرک مسکونی نخبگان پردیس 
را در منطقه نوآوری پردیس با کلاس جهانی ایجاد خواهیم کرد. صفاری نیا در پایان 
خاطرنشان کرد: »امسال فضای نمایشگاه اینوتکس تا دو و نیم برابر افزایش یافته است.

آی پدهای اپل رونمایی شدند
اپل از آی پد پرو با تراشه M۴، آی پد ایر جدید با ۲ سایز و همچنین قلم جدید رونمایی 
کرده است. اپل در مراسمی که برگزار شد از آی پد جدید خود رونمایی کرد. آی پد پرو 
جدید اپل نخستین دستگاهی است که تراشه M۴ در آن رونمایی شده است. همچنین 
آی پد ایر ارتقا یافته نیز در ۲ اندازه ۱۱ و ۱۳ اینچ رونمایی شد. در کنار این موارد چند 

اکسسوری جدید نیز رونمایی شدند که یکی از آنها اپل پنسل بود.
از مدت ها قبل تصور می شــد نســخه جدید آی پد پرو مجهز به تراشهM۳ باشد اما 
اپل فراتر از انتظارت عمل کرد و تراشــه جدید M۴ را در دستگاه به کار گرفت. به این 
ترتیب عملکرد آی پد پرو جدید ۵۰ درصد ســریع تر از نسخه آن با تراشه M۲ است. 
همچنین اپل برای نخستین بار در دستگاه های آی پد، پشتیبانی از حافظه پنهان پویا) 
dynamic caching(، ردیابی پرتو با شتاب سخت افزاری را در آی پد پرو M۴ ارائه 

کرده است.
از سوی دیگر در بخش مصرف انرژی نیز صرفه جویی شده است. اپل مدعی است تراشه 
M۴ می تواند عملکرد M۲ را با نصف انرژی مصرفی ارائه کند. اگر کاربر از تبلت برای 

فعالیت هایی استفاده کند که چندان پیچیده نیستند، عمر باتری طولانی تر می شود.
 Tandem دیگر به روزرسانی های مهم در آی پد پرو فناوری جدید نمایشگر است که
OLED نامیده می شــود. همانطور که از نام آن پیدا اســت، فناوری مذکور شامل ۲ 
پنل او ال ای دی اســت که رویهم قرار گرفته اند. این بدان معنا است که تبلیت رنگ 
ها را درخشان تر نشان می دهد. دســتگاه با وجود دو لایه پنل او ال ای دی همچنان 
نازک تر از پنل ال ســی دی اســت. در کنار این موارد دوربین ســلفی دســتگاه نیز 
یک لنز ۱۲ مگاپیکســلی اولتراوای است. قیمت این دســتگاه برای مدل ۱۱ اینچی 
 ۹۹۹و برای مدل ۱۳ اینچی ۱۲۹۹ دلاراســت. حافظه ذخیره هر دو ۲۵۶گیگابایت 

است.
چیپ ســت M۴ جدید اپل موتور عصبی دارد که روی یادگیری ماشــینی و هوش 
مصنوعی متمرکز است. اپل مدعی است موتور عصبی مذکور می تواند ۳۸ هزار عملیات 
در ثانیه را ان جام دهد که ۶۰ بار ســریع تر از موتورهای عصبی اولیه رونمایی شده در 
تراشه A۱۱است. ویژگی های هوش مصنوعی که M۴ محهز به آنها است شامل قابلیت
Live Caption، ویژگی ایزوله سازی موضوع اصلی و حذف کردن پس زمینه ویدئو 

در Final Cut Pro و غیره است.
دستگاه آی پد ایر جدید نیز مجهز به تراشه M۲ است. این دستگاه در ۲ سایز ۱۱ و ۱۳ 
اینچ عرضه می شود. به همین دلیل ایر به صرفه ترین آی پد با نمایشگر بزرگ است. اپل 
ظرفیت حافظه دستگاه را به ۱۲۸ گیگابایت ارتقا داده است. قیمت پایه مدل ۱۱ اینچی 
۵۹۹ و نسخه ۱۳ اینچی ۷۹۹ دلار اســت. در صورتیکه دستگاه به فناوری ۵Gمجهز 

باشد، ۱۵۰ دلار به قیمت دستگاه اضافه می شود.

اخبار

وزیــر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات گفت: از آنجایی که 
همه ارتباطات کشور در همه 
شهرها و روستا در نهایت روی 
شــبکه مادر ارتباطاتی کشور 
قرار می گیرد که ما به آن شبکه هسته می گوییم ظرفیت 
این شبکه در ابتدای دولت ۳۱.۵ ترابیت بر ثانیه بوده که 
الان به بیش از ۶۰ ترابیت رســیده و  بیش از ۹۰ درصد 

افزایش داشته است.
عیسی زارع پور در حاشیه جلسه هیات دولت گفت: در 
حوزه ارتباطات ثابت پروژه فیبر نوری را دنبال می کنیم، 
انشــاالله فردا شــاهد افتتاح پروژه فیبر نوری کسب و 
کارهای استان قم خواهیم بود، شهر قم و ۶ شهر استان 
قم تحت پوشش کامل فیبر نوری قرار می گیرد. در سفر 
رئیس جمهور به قم آمار خانوارهای تحت پوشش فیبر 
نوری به ۷.۵ میلیون خانوار در کشــور می رسد و برنامه 
ما این است که امسال ۱۴ میلیون خانوار تحت پوشش 
قرار دهیم یعنی حداقل ۷۰ درصد کشور را تحت پوشش 
قرار دهیم و سال آینده کل شهرهای کشور را تمام کنیم.

وی درباره ارتباطات موبایل گفــت: در بحث ارتباطات 
موبایل، توسعه ارتباطات نســل پنجم را در دستور کار 
قرار دادیم و هفته آینده برنامه ای را خواهیم داشت که 
تعداد سایت های نسل پنجم کشــور به بیش از هزار و 
۵۰۰ سایت خواهد رســید و هدف گذاری ما این است 

که امسال به بیش از ۵ هزار برسد یعنی ۱۰ درصد کشور 
تحت پوشش نســل پنجم قرار بگیرند. وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات بیان کرد: در لایه های دیگر شــبکه 
یعنی شــبکه داخل اســتان ها اقدامات خوبــی انجام 
می شود در شــبکه مادر مخابراتی کشــور که شرکت 
 ارتباطات زیرساخت است شاهد توسعه شتابان و رشد 

جهشی هستیم.
زارع پور خاطرنشــان کرد:  از آنجایی که همه ارتباطات 
کشور در همه شهرها و روستا در نهایت روی شبکه مادر 
ارتباطاتی کشور قرار می گیرد که ما به آن شبکه هسته 
می گوییم ظرفیت این شــبکه در ابتــدای دولت ۳۱.۵ 
ترابیت بر ثانیه بوده که الان به بیش از ۶۰ ترابیت رسیده 

و  بیش از ۹۰ درصد افزایش داشته است.
وی تصریح کرد: نکته قابل توجه آن این است که نزدیک 
به ۲۰ ترابیت بر ثانیه یعنی حدود ۸۰-۹۰ درصد افزایش 
ظرفیت با تجهیزات صددرصد ایرانی انجام شــده است 
یعنی برای اولین بار این تجهیزات در جمهوری اسلامی 
تولید شده و قطعا ۵-۶ کشور بیشــتر تولیدکننده این 
تجهیزات در دنیا نیستند و ما اکنون جزو این ۵-۶ کشور 
شــده ایم و این تجهیزات انتقال نوری پرسرعت توسط 
دانشــمندان جوان خودمان و شرکت های دانش بنیان 
تولید شد و اکنون استفاده می شود و دنبال بازاریابی این 

تجهیزات در کشورهای دیگر هستیم.
زارع پور تصریح کرد: ظرفیت شــبکه آی پی کشور هم 
تقریبا دو برابر شده و از ۲۸ ترابیت بر ثانیه به حدود ۵۵ 
ترابیت بر ثانیه رسیده و بیش از ۹۵ درصد رشد داشته 
اســت و ظرفیت اینترنت مورد نیاز کشور و پهنای باند 

مورد نیاز کشور نزدیک دو برابر شــده است همه اینها 
نشان می دهد که وزارت ارتباطات عزم خود را جزم کرده 
که شبکه ارتباطی کشور را که اکنون زندگی مردم به آن 
گره خورده و هر روز وابستگی جنبه های مختلف زندگی 
به این موضوع بیشتر می شود را پرشتاب توسعه بدهد و 

زیرساختی پرسرعت و باکیفیت برای مردم فراهم کند.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: بیش از یک سوم 
از کشور تحت پوشــش فیبر نوری قرار گرفته و امسال 
حداقل آمار تحت پوشش فیبر نوری به ۱۴ میلیون خانوار 
خواهد رسید. عیسی زارع پور اظهار کرد: پروژه فیبر نوری 
استان قم فردا با حضور رئیس جمهوری افتتاح می شود 
و در این سفر، شهر قم و شس شهر دیگر استان قم تحت 

پوشش فیبر نوری قرار می گیرند. با اضافه شدن قم، آمار 
تحت پوشش فیبر نوری به ۷.۵ میلیون خانوار در کشور 
می رسد. بیش از یک سوم از کشور نیز تحت پوشش فیبر 
نوری قرار گرفته است. امسال حداقل آمار تحت پوشش 

فیبر نوری به ۱۴ میلیون خانوار در کشور خواهد رسید.
زارع پور با اشاره به اقدامات دولت برای توسعه ارتباطات 
موبایلی، گفت: توسعه ارتباطات نسل پنجم را در دستور 
کار قرار دادیم در همین راستا هفته آینده برنامه داریم 
که طی آن تعداد سایت های نسل پنجم کشور به بیش 
از ۱۵۰۰ سایت خواهد رســید. هدفگذاری ما این است 
که امسال تعداد ســایت های نسل پنجم کشور به بیش 

از ۵ هزار برسد.

با تجهیزات صددرصد ایرانی؛

ظرفیت شبکه مادر ارتباطاتی ۹۰ درصد افزایش یافت
News kasbokar@gmail.com

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور 
گفت: حوزه علــم و فناوری امروز راهگشــای قوی برای 
دیپلماسی ایران است. روح الله دهقانی فیروزآبادی در آیین 
افتتاحییه سیزدهمین دوره نمایشگاه نوآوری و فناوری 
ایران )اینوتکس ۲۰۲۴( پس از نواختن زنگ آغاز به کار 
این رویداد مهم در سخنانی اظهار داشت: این زنگ که برای 
آغاز به کار اینوتکس سیزدهم نواخته شد، زنگ زورخانه ای 
بود که به طور حتم زنگ رویداد نوآوری کشور و نقطه امید و 

پرواز شرکت های دانش بنیان و فناور ایرانی است.
وی ادامــه داد: امروز به همت فناوران کشــور فروش 
شــرکت های دانــش بنیان بــه بیــش از ۵۳۰ هزار 
میلیاردتومان در سال رسیده اســت، به گواه گمرک 
ایران ارزش صادرات محصولات دانش بنیان ها به ۲.۵ 
میلیارددلار رسیده و امسال صادرات شرکت های دانش 

بنیان به سه برابر افزایش یافته است.
رییس بنیاد ملی نخبگان یادآور شــد: همه این موارد 
نشان از توسعه روابط دیپلماســی ایران با کشورهای 
دوست در حوزه های علمی و فناوری است، به طوری 
که سال گذشته ما میزبان بیش از ۴۳ هیات بلندپایه 

خارجی برای همکاری های فناورانه بودیم.
دهقانی فیروزآبادی تاکید کرد: ما می توانیم یک جریان 
جدیدی را برای همکاری های بین المللی ایجاد کنیم. 

وی به دیدار امروز با وزیر آموزش عالی و علم و فناوری 
زیمباوه اشــاره کرد و افزود: در این دیــدار بیان کردم 
شاید ما بهترین فروشنده در دنیا نباشیم اما قطعا یکی 
از کشورهایی هستیم که آمادگی همکاری فناورانه با 
سایر کشورها از طریق انتقال تجربیات و انجام کارها و 

پروزه های مشترک داریم.
معاون علمی رییس جمهور ضمن تشــکر صمیمانه از 
مدیریت و کارکنان پارک علــم و فناوری پردیس که 
۲۰ سال از عمر خود را پای شــکوفایی هرچه بیشتر 
این مجموعه گذاشــته اند، در عین حــال تاکید کرد: 
پارک فناوری پردیس باید تبدیل به یک هاب همکاری 
مشــترک با کشــورهای همسایه و دوســت شود که 

علاقمند و آماده همکاری فناورانه با ایران هستند.
دهقانی فیروزآبادی همچنین گفــت: به طور حتم ما 
می توانیم در کشورهای علاقمند به همکاری از جمله 
روسیه، قزاقستان، تاجیکســتان، ازبکستان و زیمباوه 
نواحی و پارک های مشــترک ایجاد کنیــم، چراکه 
قطعا انجام کار مشترک و بین المللی در قالب شرکت 

های مشــترک یک فرصت برای رفع موانع و صادرات 
محصولات نوآورانه به مناطق مختلف جهان خواهد بود.

وی با بیان اینکه امســال چند حرکت کلیدی در پارک 
فناوری پردیس شروع شده است، تصریح کرد: نخست 
آنکه مطابق با ماده ۱۷ قانون جهش تولید دانش بنیان 
مجوز اولین سازمان توسعه سرمایه گذاری حوزه فناوری 
و نوآوری در پارک فناوری پردیس از هیات دولت اخذ شد.

معاون علمــی، فناوری و اقتصاد دانــش بنیان رییس 
جمهور اظهــار امیدواری کرد: این ســازمان به همت 
مدیریت پارک فناوری پردیس یک حرکت بزرگ را از 
جمله راه اندازی شهرک نخبگانی تمام عیار نوآورانه رقم 
بزند و پارک فناوری پردیس را هرچه زودتر به چشــم 

انداز بهشت فناوری منطقه تبدیل  کند.
دهقانی فیروزآبادی در مورد دومین تعهد پارک فناوری 
پردیس تا اینوتکس ۲۰۲۵ گفت: این پارک نیازمند راه 
اندازی یک آوردگاه بزرگ نمایشــی یا یک نمایشگاه 
دائمی کامــلا نوآورانه همچون خانه نــوآوری تهران 
است و ما به طور کامل در معاونت علمی رییس جمهور 

آمادگی داریم از منابع بند ۱۳ و ۱۱ قانون جهش تولید 
دانش بنیان حمایت کنیم تا در اینوتکس ۲۰۲۵ افتتاح 

آن را شاهد باشیم.
وی همچنین با بیان اینکه در قانون برنامه ششم توسعه 
تعهد کردیم که ۶ ســال مرکز ملی آفرینش فناوری یا 
نشــنال لب راه اندازی کنیم، افزود: این برنامه شامل 
مراکز و پروژه های بزرگ برای به کارگیری نخبگان و 

فناوران کشور است.
رییس بنیــاد ملی نخبگان خاطرنشــان کرد: یک ماه 
پیش تصویب شد که مرکز ملی آفرینش فناوری های 
کوانتومی در پارک فناوری پردیس با ظرفیت پذیرش 
یک هزار نفر از نخبگان حوزه اپتیک و کوانتوم شروع به 
کار کند که امیدواریم در اینوتکس ۲۰۲۵ شاهد افتتاح 

این مجموعه بزرگ باشیم.
دهقانی فیروزآبادی از دیگر برنامه ها را راه اندازی فب 
 Design & Fabrication لب بزرگ ساخت افزایشی
Laboratory )FabLab( )لابراتوار طراحی و ساخت 
دیجیتال( بیان کرد تا این مرکز به شــرکت های نوپا 
در پارک فنــاوری پردیس خدمــات لازم ارائه دهد. 
وی از پارک فناوری پردیس خواســت در نمایشــگاه 
 اینوتکس ۲۰۲۵ شاهد افتتاح همه یا بخشی از این سه 

برنامه باشیم.

دبیر ستاد توسعه فناوری های اتصال پذیری و ارتباطات گفت: 
تجهیز آزمایشــگاه ها و زیرساخت های پژوهشی به کمک 
منابع اعتبار مالیاتی در دستور کار قرار دارد که در این راستا با 

اپراتورها مذاکره کردیم.
دکتر سید محمد کرباسی درباره برنامه ریزی این ستاد در 
تحقق شعار امســال در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات 
گفت: براســاس صحبت های رهبر معظــم انقلاب یکی از 
مهمترین مخاطبان این شعار شــرکت های دانش بنیان و 
بدنه زیست بوم فناوری کشور است. دلیلش هم این است که 
این شرکت ها عمدتاً شرکت های خصوصی و از جنس مردم 
هستند و هم اینکه جنس کارشان تولید است در حالی که در 
بخش های دیگر ممکن است با شکل های دیگری از کسب و 
کار و یا مالکیت های نه لزوماً مردمی مواجه باشیم. بنابراین 
شعار امســال تا حد زیادی با حوزه های مأموریتی معاونت 
علمی و بحث توســعه اقتصاد دانش بنیان ارتباط دارد که 

البته در شعار سال های قبل هم این موضوع مورد تاکید بود.
دبیر ستاد توسعه فناوری های اتصال پذیری و ارتباطات معاونت 
علمی حوزه ارتباطات، هوشمندسازی، اتصال پذیری امنیت 
سایبری و توسعه فناوری های مرتبط با ارتباطات ماهواره ای را 
از اهداف مأموریتی این ستاد برشمرد و افزود: متناسب با شعار 
امسال نیز هدف ستاد این خواهد بود که کسب و کارهای فعال 
در توسعه حوزه های فناوری مذکور را شناسایی و متناسب 
با شرایطی که دارند، حمایت کنیم که این حمایت از جنس 
پیگیری و تضمین بازارشان است و یا می تواند از جنس مذاکره 
برای بحث های زیرساختی، دریافت اعتبار مالیاتی برای اجرای 
پروژه های تحقیق و توسعه، ارائه تسهیلات و تأمین مالی باشد. 
البته در همین ارتباط به طور مســتمر در تلاش برای جذب 

همکاری سایر نهادهای همکار در حوزه های مرتبط هستیم. 
وی در ادامه با اشاره به همکاری ستاد توسعه فناوری های اتصال 
پذیری و ارتباطات با اپراتورها و شرکت های بزرگ انفورماتیک، 
این مــدل همکاری ها را مؤثر در جــذب همکاری نهادهای 
خصوصی دانست و افزود: برنامه دیگری را که در دستور کار 
ستاد قرار دارد، بحث پیگیری و جذب سرمایه گذاری مردمی 
و سرمایه گذاری های خطرپذیر در حوزه توسعه فناوری است 
که همه این مجموعه هایی که عنوان کردم، می توانند در بحث 
حمایت و تأمین مالیِ توسعه زیست بوم کمک کنند. دبیر ستاد 
توسعه فناوری های اتصال پذیری و ارتباطات معاونت علمی 
خاطرنشان کرد: جهش تولید به معنای رشد سریع فراتر از 
معمول است و خب این مســتلزم ارائه روش های خلاقانه و 
متفاوت از قبل است به نحوی که ما شاهد یک تغییرات سریع 
و غیرمنتظره باشیم. قطعاً در صورتی ما می توانیم شاهد جهش 
تولید باشیم که بتوانیم از یک سری موانع موحود با راه حل های 

ابتکاری عبور کنیم.
کرباســی ورود بــه حوزه هایی از توســعه فنــاوری را که 
محدودیت های اقتصادی و تحریمی اثــر کمتری بر روی 
آنها دارد را از برنامه های دیگر این ستاد در سال ۱۴۰۳ عنوان 
کرد و افزود: مثلًا در توسعه نرم افزار هرچقد سرمایه گذاری 
بیشتری داشته باشیم، با هزینه های کمتری می توانیم به 
نتایج بیشتری برسیم. در نتیجه حوزه های اولویت دار ستاد 
متمرکز بر بحث هایی مثل توسعه فناوری های مبتنی بر نرم 
افزار در حوزه آی ســی تی مثل توسعه فناوری های هسته 
شبکه، توسعه رادیو نرم افزارها در ارتباطات رادیویی و… 
اســت. علاوه بر این اقداماتی که می توانــد در حوزه انتقال 
فناوری و ایجاد میان برهایی در توســعه فناوری از طریق 

همکاری های بین المللی اتفاق بیفتــد قطعاً می تواند گام 
دیگری در راستای ایجاد جهش تولید دانش بنیان باشد.

وی همچنین درباره چالش ها و دغدغه های مشارکت مردمی 
در جهش تولید نیز توضیح داد و گفت: در ابتدا باید ببینیم 
که چه چالش هایی برای نهادهای مردمی در مشارکت وجود 
دارد. یک سری از اینها چالش هایی اند که شرکت های دانش 
بنیان به عنوان بخشی از نهادهای مردمی با آن سر و کار دارند 
که عمدتاً از جنس تأمین زیرســاخت، تأمین مالی و ایجاد 
گردش مالی است. بالطبع هرکدام از اینها ابزارهای خاص 
خودش را می طلبد مثلًا در تأمین زیرساخت اینکه بتوانیم 
آزمایشگاه های ملی را تجهیز کنیم و به نحوی اینها را از طریق 
شبکه آزمایشگاهی معاونت در دسترس شرکت ها قرار دهیم، 

می تواند یک راه حل بخشی برای این مساله باشد.
دبیر ستاد توســعه فناوری های اتصال پذیری و ارتباطات 
معاونت علمی بیان کرد: در بخش دیگــر در بحث تأمین 
زیرساخت اینکه بتوانیم در تعامل با پارک های علم و فناوری، 
بحث استقرار شــرکت های دانش بنیان را پیگیری کنیم، 
یکی از راهکارهایی اســت که در رایزنی بــا وزارتخانه های 
دیگر محقق می شود. ما برای اینکه بتوانیم این چالش ها و 
دغدغه ها را شناسایی کنیم، در ستاد کارگروه های تخصصی 
را تشکیل دادیم که وظیفه اصلی شأن شناسایی اولویت ها، 
ضرورت ها و نهادهای مردمی فعال در این حوزه ها است تا در 
نهایت توسعه فناوری و جهش تولید در حوزه های خاص از 

کانال های درست پیگیری و محقق شود.
کرباسی در ادامه بهره مندی از ظرفیت نخبگانی را برای کشف 
راه حل های خلاقانه و هوشمندانه برای حل مسائل و موانع در 
مسیر جهش تولید را ضروری و مهم دانست و گفت: در همین 

راستا ستاد تلاش کرده به کمک بنیاد ملی نخبگان در جهت 
شناســایی نخبگانی که بتوانند در این حوزه ها به ما کمک 
بدهند، اقدامات خوبی انجام دهــد.. وی ضمن اعلام اینکه 
در حوزه دانشگاهی درصدد تعریف یک رشته تخصصی به 
صورت ماینور )دوره فرعی( در حوزه اینترنت اشیا هستیم 
و اقدامات خوبی در همین رابطه انجام شــده است، تصریح 
کرد: در حوزه آموزش امنیت سایبری اقداماتی در دستور کار 
قرار دارد و در همکاری با وزارت ارتباطات در حال پیگیری 
این موضوع هستیم تا انشــاالله به زودی شاهد تربیت فارغ 

التحصیلان متخصص در حوزه امنیت سایبری باشیم.
دبیر ستاد توســعه فناوری های اتصال پذیری و ارتباطات 
معاونــت علمی با اعــلام اینکــه تجهیز آزمایشــگاه ها و 
زیرساخت های پژوهشی دانشــگاه ها به کمک منابع اعتبار 
مالیاتی در دستور کار ســتاد قرار دارد، گفت: در مذاکره با 
اپراتورها در تلاش هســتیم موضوع به روزرسانی تجهیزات 
آزمایشــگاهی و همچنین اضافه شــدن آنها به شبکه ملی 
آزمایشگاهی معاونت علمی را دنبال کنیم تا در نهایت این 
ظرفیت ها به زیست بوم فناوری آی ســی تی اضافه شوند. 
هدف اصلی این است که با حمایت از شرکت های دانش بنیان 
و استفاده از اعتبار مالیاتی خود اپراتورها، شرایطی ایجاد شود 
تا این فناوری ها در کشــور از طریق اعتبار مالیاتی اپراتورها 
بومی سازی شوند. وی ادامه داد: منظور از اعتبار مالیاتی این 
است که شرکت ها اگر در حوزه تحقیق و توسعه سرمایه گذاری 
کنند و طرح های آنها مورد تأییــد معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری قرار گیرد و از پروژه های ضروری و اولویت دار 
 کشور باشد، به همان میزان سرمایه گذاری، رقم مالیاتی از این 

شرکت ها کسر می شود.

دهقانی فیروزآبادی در آیین افتتاحیه اینوتکس سیزدهم:

حوزه علم و فناوری راهگشای قوی برای دیپلماسی است

به روزرسانی تجهیزات آزمایشگاهی با کمک اپرتورهای ارتباطی 
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کار و
کارآفرینی 

معاون بهزيستي در طرح ضربتي جمع آوري 
متكديان از سطح شهر تاكيد كرد

لزوم كد دار شدن متكديان
به گفته معــاون امــور اجتماعي ســازمان 
بهزيستي كشور عمليات جمع آوري متكديان 
تهران و جذب كودكان بي سرپرست از دو روز 

قبل آغاز شد. 
حبيب ا... مسعودي فريد ضمن بيان آنكه اين 
عمليات به رياست استاندار تهران و با همكاري 
فرمانداري تهران، نيروي انتظامي، شهرداري، 
سازمان بهزيستي كشور و... صورت مي گيرد، 
گفت: در اين طرح جمع آوري و مسئوليت سه 
گروه بيماران رواني مزمــن، كودكان زير 18 
سال و همچنين سالمندان با سازمان بهزيستي 
كشور است. وي ادامه داد: اين افراد پس از طي 
فرايند احراز هويت از طريق بخش هاي قضايي 
و انتظامي تحــت حمايت هاي مددكاري قرار 

خواهند گرفت. 
معاون امور اجتماعي سازمان بهزيستي كشور 
تصريح كرد: پيش از هرچيز نياز اســت تا اين 
افراد احراز هويت شوند زيرا معمولا متكديان 
يا فاقد اســناد و اوراق هويتي هستند يا خود 
را مجهول الهويه اعلام كــرده و هويت خود را 
پنهان مي كنند، به همين دليل در مواجهه با 
اين قشر احراز هويت از اهميت بسيار بالايي 

برخوردار است. 
مســعودي فريد ادامه داد: بايد بــه هر يك از 
اين افراد پس از احراز هويــت يك كد ويژه و 
اختصاصي داده شود تا در صورت جمع آوري 
مجدد متوجه پيشــينه خدماتــي اين افراد 
باشــيم كه البته نمي توان كد ملي افراد را به 

عنوان اين كد در نظر گرفت. 

معاون درمان وزير بهداشت: 
پيشنهاد افزايش 35 درصدي 
تعرفه آزمايشگاه هاي طبي به 

شورايعالي بيمه رفت
معاون درمان وزير بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشكي گفت: با دستور وزير بهداشت، پيشنهاد 
افزايش مجدد تعرفه خدمات آزمايشــگاه هاي 
تشخيص طبي به ميزان 35 درصد به شورايعالي 
بيمه رفت. به گــزارش ايرنا، محمــد آقاجاني 
درباره اعتراض آزمايشگاه هاي تشخيص طبي 
نسبت به تعرفه هاي پايين خدمات آنها افزود: نه 
تنها در خدمات آزمايشگاه هاي تشخيص طبي، 
بلكه در بســياري از حوزه هاي خدمات پزشكي 
 تعرفه هاي مصوب با قيمت تمام شــده واقعي

 فاصله دارد. 
وي ادامه داد: آزمايشــگاه هاي تشخيص طبي 
براي اينكه بتوانند از تجهيــزات مدرن و به روز 
استفاده كنند، نياز به اين دارند كه تعرفه خدمات 
آنها واقعي باشــد. به همين علت با دستور وزير 
بهداشــت، درخواســت افزايش مجدد تعرفه 
خدمات اين مراكــز با پيشــنهاد چند انجمن 
آزمايشگاهي كشور به شورايعالي بيمه فرستاده 

شد. 
معاون وزير بهداشــت درباره ميــزان افزايش 
پيشنهادي اين تعرفه ها گفت: در اين پيشنهاد 
افزايش حدود 35 درصدي تعرفه هاي خدمات 
آزمايشگاه هاي تشــخيص طبي از شورايعالي 
بيمه درخواســت شده اســت، البته در مصوبه 
امســال دولت براي تعرفه هاي پزشكي بخش 
خصوصي نيز تعرفه هاي آزمايشــگاه ها 11.7 
درصد رشد كرد كه از ميانگين رشد 10 درصدي 

تعرفه كل خدمات بيشتر بود. 

در جلسه علني مجلس تصويب شد 
موافقــت مجلس با تاســيس 
صنــدوق حمايت از توســعه 

مدارس غيردولتي
نمايندگان مجلس شــوراي اسلامي با ايجاد 
صندوق حمايت از توسعه مدارس غيردولتي 

با اصلاحاتي موافقت كردند. 
به گزارش مهر، نمايندگان مجلس شــوراي 
اســلامي در جلســه علني ديروز و در ادامه 
بررســي ايرادات شــوراي نگهبان به لايحه 
تاســيس و اداره مدارس و مراكز آموزشــي 
و پرورشــي غيردولتــي، مــاده 13 ايــن 
 لايحــه را بــا اصلاحاتي مجددا بــه تصويب

 رساندند. 
براساس اين ماده، براي حمايت از موسسان 
مدارس غيردولتي با اولويت مناطق محروم، 
وزارت آمــوزش و پــرورش موظف اســت 
با مشــاركت موسســان و بخش غيردولتي، 
صندوق حمايت از توسعه مدارس غيردولتي 
را به صورت موسسه عمومي غيردولتي ايجاد 
 كند. دولت موظف اســت هر ســاله تا سقف

 50 درصــد از قيمــت تمام شــده ســرانه 
دانش آمــوزي در بخــش دولتــي را بــه 
ازاي كل دانش آموزان شــاغل بــه تحصيل 
در مــدارس غيردولتــي، در حــال كمك 
 در لايحــه بودجــه ســالانه كل كشــور

 پيش بيني كند. 

»كسب وكار« گزارش مي دهداخبار

نبود پوشش بيمه اي برای خدمات مشاوره اي
مشاور ها يا در سازمان هاي دولتي مشغول به 
فعاليت هستند و درآمدي ثابت و ماهيانه اي 
دارند يا اينكه يــك دفتر خصوصي احداث 
كــرده و دســتمزد آنها براســاس ميزان 
مراجعه كنندگان به آنها تعيين خواهد شد 
كه در اين صورت ميزان درآمد آنها متغير است. در اين شغل نيز مانند 
بسياري از كسب و كارهاي خصوصي درآمد براساس كيفيت، نوع ارائه 
خدمات و... تعيين مي شود. مساله مهم در رونق بازار كار مشاور ها ميزان 
استقبال مردم، ميزان مراجعه به آنها و فرهنگ پذيرش حرفه مشاوره 

است كه در تقاضاي آن تاثير زيادي دارد. 
به گفته كارشناسان، جدا از اين مساله درآمد ناكافي طبقات آسيب پذير 
جامعه و عدم پوشــش بيمه برای خدمات مشــاوره اي باعث شده 
مردم ترجيح دهند با وجــود نيازي كه دارند، به مشــاور ها مراجعه 
 نكنند و همين نيز موجــب كم رنگي اهميت جايگاه مشــاورها در

 كشور باشد. 
نمي توانيم منكر نقش مهم كســاني باشــيم كه امروزه در جامعه 
به عنوان مشــاور نيازهاي فكري ما را پاسخگو هســتند. گرچه در 
طول تاريخ اهميت گرفتــن راهنمايي و كمك فكــري از ديگران 
چه از خانواده، دوستان، همســايه ها و... مطرح بوده است اما اكنون 
اين راهنمايي ها در قالــب علمي تر، تخصصي تــر و حتي به عنوان 
 يك شغل كه به واســطه آن دســتمزد و درآمدي كسب مي شود، 

ديده مي شوند. 
مهم ترين وظيفه يك مشــاور كه به كمك آن درآمدزايي مي كند، 
راهنمايي فكري در قالب يك سري كلمات و گفتار است كه يقينا از 
پس هر كسي بر نمي آيد و خود مشاور نيز اين توانمندي را با كمك يك 
سري دوره هاي آموزشي و مطالعه هاي وسيع كسب مي كند. تقريبا 
اكثر كساني كه مايل به حركت در يك مســير عاقلانه تر در زندگي 
روزمره هستند، از دانش مشــاور ها كمك مي گيرند و حتي ماهيانه 

مقداري از حقوق خود را براي مراجعه به آنها ذخيره  مي كنند.
 آنها حتي مشاور هاي خصوصي دارند و به طور ثابت با آنها ارتباط برقرار 
مي كنند اما برعكس آن، كساني نيز هستند كه يا به اهميت مشورت 
گرفتن از مشاورها آگاهي ندارند يا اينكه با اتكا به افكار خويش لزومي 
به مشورت با ديگران يا مشــاورها نمي بينند. با اين وجود لازم است 
بدانيم كه گسترش و توسعه زندگي بشر و ضرورت تامين خواسته هاي 
مادي و معنوي وي كه در ابعاد شغلي مختلفي به آنها پاسخ گفته شده 
اســت، ضرورت پاســخگويي به نيازهاي فكري وي را در شكل يك 
مشاوره نمايان مي سازد اما اگر در حال حاضر بعضي از مردم يا جوامع 
از ضرورت مشــاور ها و مراكز مشــاوره ای بي خبر هستند، مساله اي 
 اســت كه دلايل متفاوتي دارد و بايد براي حل آن چاره اي اساســي 

انديشيد.
 

محروميت جامعه از فرهنگ مشاوره اي
به نظر نمي رسد با وجود گرفتاري ها و دغدغه هاي زيادي كه كشورهاي 
مختلف در اشــكال گوناگون طلاق، خودكشي، اعتياد، بيماري هاي 
رواني و... با آن روبه رو هستند، عدم اســتفاده از راهنمايي مشاور ها 

امري عادي باشد. 
براي مثال آمار بالاي طــلاق )كه به گفته كارشناســان در صورت 
عدم مهار به بحراني بزرگ تبديل مي شود( و همچنين تعداد بالاي 
مصرف كنندگان مواد مخدر در كشــور )كه در برخي از آمارها حتي 
به 3 ميليون نفر مي رســد( و ناهنجاري اجتماعــي و بيماري هاي 
رواني )كه در آمار هــا 20 درصد و در برخي ديگــر 24 درصد اعلام 
شده( و همچنين ميزان خودكشــي ها )كه در ســال 92 به روزي 
بيش از 11 نفر رسيده( و ســاير بحران هاي اجتماعي، نشان از اين 
دارد كه چقدر جاي خالي مشــاورها و مراكز مشــاوره ای مي تواند 
خطرناك باشــد. بررسي هاي كارشناسانه نشــان مي دهد در اغلب 
موارد نقش مشــاورها مي تواند به كاهش درصد بالايي از معضلات 
 اجتماعــي بينجامد، بــراي مثال مشــاور ها مي توانند تــا ميزان 

70 درصد در كاهش طلاق نقش داشته باشند و از طرفي در كاهش 
افســردگي، كاهش درصد بزهكاري، كاهش 75 درصدي اختلافات 
 در برخي از شــهرها، كاهــش 50 درصدي معلوليــت و... نيز موثر 

باشند. 
ناگفته نماند كه مشاوره خود بخش هاي مختلفي دارد و براساس آن 
نامگذاري مي شود، مانند مشاوره براي كاريابي، مشاوره براي ازدواج، 
مشــاوره براي ترك اعتياد، مشــاوره براي حل چالش هاي فكري و 
درمان افســردگي و... هر كدام از اين بخش ها نيز براساس تعاريفي 
كه دارند، بــه افراد كمك مي كنند. البته در هــر يك از اين بخش ها 
 ميزان استقبال مردم بسته به طرز فكر و مشكلاتي كه دارند، متفاوت 

خواهد بود. 
با توجه به آنچه گفته شد، روشن خواهد شد كه مشاور ها اهميت بسزايي 
در جوامع مختلف دارند و معمولا در هر شرايط اقتصادي اي تقاضا براي 
آنها وجود خواهد داشت اما همانطور كه اشاره كرديم اين تقاضا تنها 
در جوامعي محسوس نيست كه فرهنگ استفاده از كمك مشاور ها 

ملموس و متداول نباشد. 
براي بررسي بحث حاضر لازم است چند مساله اساسي را در اولويت 
قرار دهيم؛ نخستين مساله اينكه در حال حاضر در كشور ما بازار كار 
مشــاورها تا چه اندازه رونق دارد و چه جايگاه و موقعيت شــغلي اي 
دارند؟ و دوم اينكه اهميت مشاور ها در افزايش توانمندي هاي افراد 
جامعه خصوصا توانمندي هايي كه رشد و توسعه اقتصادي و اجتماعي 
كشور را به همراه داشته باشد، چيست و از چه راهي براي افزايش اين 

توانمندي ها مي توان از آنها  كمك گرفت؟
به گفته بسياري از كارشناسان، مشاورها در اموري مانند شغل يابي يا 
ايجاد يك شغل نيز كمك كننده خواهند بود. به طوري كه مثلا يك 
مشاوره مالي معرف چيـز ثبت شـده اي است و اطلاعـات وسـيـعي 
مبني بر جوانب سرمايه گذاري، موقعيت طرح و مديريت دارايي های 
افراد ارائه مي دهد. تجربه بســياري از كارآفرينان و سرمايه گذاران 
موفق نيز نشــان مي دهد كه نقشه راه مشــاور ها در ترسيم ميزان 
 موفقيت افراد و ميزان ريســك شكســت و خطاهــاي آنها نقش

 بسزايي دارد. 

عوامل رونق بازار كار مشاورها
علي سليمي، مشاوره حوزه تحصيلي و آموزش در رابطه با وضعيت 
شغلي مشاورها و بازار كار آنها به »كسب وكار« مي گويد: مهم ترين 
موضوع در رابطه با مشــاور ها و رونق بازار كار شــغل مشاوره اين 
است كه خود مشاور ها از تخصص و تجربه لازم برخوردار باشند و 
به آن مرتبه رسيده باشند كه بتوانند كسي را از نظر فكري هدايت 

و راهنمايي كنند. براي اين كار حتما لازم است اطلاعات جامعي از 
رشته هاي مختلف، وضعيت كشور به لحاظ سياسي و اجتماعي و 
افراد و طبقات مختلف اجتماع داشته باشند. شرط دوم در موفقيت 
مشاور ها ويژگي هاي شخصي و توانمندي هاي فرد مراجعه كننده 
است كه مي تواند نقل قول هاي مشاور ها را به مرحله عمل برساند 
وگرنه انتظار از تحقق صحبت هاي مشاور بدون توجه به خواست 
افراد و ميزان كوشش آنها در عملي كردن اين راهنمايي ها، انتظار 
نابه جا و ناعادلانه اي است. بنابراين در رونق حرفه مشاوره در جامعه 
 لازم است هم مشاور هاي توانمندي داشته باشيم و هم مردم قدمي

 بردارند. 
وي در ادامه صحبت هاي خود با اشــاره به اهميت نظام آموزشــي 
و دانشــگاهي در تربيــت مشــاوره متخصص مي گويد: مشــكل 
عمده مشــاورهاي مــا اين اســت كه تخصــص و تجربــه كافي 
ندارنــد و هر كــس بــا گرفتن يك مــدرك مشــاوره بــه خود 
اجازه تاســيس دفتر مشــاوره مي دهــد كه همين مشــاور هاي 
 غيرحرفــه اي باعــث بدنامي چهره مشــاورها و شــغل مشــاوره 

مي شوند.

ورود مشاورهاي غيرحرفه اي در بازار
سليمي در پاسخ به اين سوال كه آيا ورود اين مشاور هاي بي تجربه بازار 
كار مشاورهاي حرفه اي را خراب نمي كند، مي گويد: از آن جايي كه قرار 
است مردم براي مراجعه به مشاور ها هزينه و مبلغي بپردازند، معمولا 
با آگاهي هاي قبلي و شناخت قبلي از سابقه و مهارت مشاوره به وي 

مراجعه مي كنند. 
بنابراين مشــاورهاي حرفه اي در هر موقعيتي براي مردم شناخته 
شده هستند و در اولويت مراجعان قرار دارند. تنها مشكل عمده اين 
مشاور ها صرف هزينه هاي زائدي است كه در نهايت به ضرر خود آنها 

تمام مي شود. 

محروميت مشاور ها از خدمات بيمه اي
اين مشــاور حوزه تحصيلي در رابطه با مشــكلات شغلي مشاورها 
مي گويد: متاسفانه بسياري از مردم گمان مي كنند مشاور هستند يا 
اطلاعات كافي در اين زمينه دارند، به همين دليل بيشتر مواقع خود را 

بي نياز از مشاور مي دانند. 
در صورتي كه حتي اگــر 20 درصد صحبت هاي آنهــا مطابق با 
اطلاعات مشاور ها باشد، 80 درصد ديگر كاملا برعكس بوده و لازم 
اســت مورد بازبيني قرار گيرد. مشكل ديگر اين است كه فرهنگ 
مشاوره گرفتن هنوز در جامعه ما آنطور كه بايد جا نيفتاده و يك 

سري اقدامات دولت كه از جمله آن عدم ارائه خدمات بيمه اي به 
مشاور هاست، نقش مشاورها و موقعيت شغلي مشاور ها را تضعيف 
كرده، براي نمونه هيچ يك از مشــاورها تحت پوشــش خدمات 
بيمه اي مانند بسياري از مشاغل نيستند و بايد حق بيمه خود را به 

صورت آزاد پرداخت كنند. 
تنها در يك مــورد آن هم مشــاور هاي باليني قرار اســت خدمات 
 بيمه اي از ســوي وزارت بهداشت و درمان ارائه شــود كه هنوز هم 

عملي نشده است. 

بهره مندي از حقوق و مزايايي متغير
وي با اشاره به اينكه ساعت مشــاوره يك ساعت است و حق الزحمه 
مشــاورها براي اين يك ســاعت در برخــي مواقــع 40، 50 هزار 
تومان و حتي متغير اســت، مي گويد: زمان مشــاوره يك ســاعت 
اســت و در اين زمان مشــاور ها انــرژي زيادي صــرف راهنمايي 
 مراجعه كننده مي كنند كه اگر در روز تعداد آنها بيش از 4 نفر باشد، 

خسته كننده است. 
به همين دليل مشاورهايي كه بيش از اين تعداد را مي پذيرند، بازدهي 
كاري خود را كاهش مي دهند و هم نمي توانند به ساير امور زندگي خود 
بپردازند. بنابراين اكثر مشاورها سقف مشخصي از مراجعان را دارند و 
براساس آن حقوق مي گيرند كه بســياري از مواقع در افزايش تعداد 
مراجعان نيز خواسته يا ناخواسته نمي توانند تغييري ايجاد كنند، جدا 
از اينكه هميشه اين احتمال هم وجود دارد كه مراجعه كننده به ميزان 

كافي نباشد. 
بنابراين معمولا با احتساب اينكه مشــاور ها در روز 4 مراجعه كننده 
دارند و در هفته 5 روز كار مي كنند و براي هر ساعت نيز 50 هزار تومان 
دريافت مي كنند، آنها تقريبا ماهي 4 ميليون تومان درآمد ماهيانه 
خواهند داشــت كه 2 ميليون آن صرف هزينه هاي آب و برق، اجاره 
و... مي شود و 2 ميليون باقي مي ماند كه مساوي با درآمد يك كارمند 
يا فرد حقوق بگير است. البته اين در خوش بينانه ترين حالت و زماني 
است كه مراجعان به اندازه كافي باشند و مشاور هم شناخته شده و 
مطرح باشد، در غير اين صورت اين ميزان حتي به مبلغي خيلي كمتر 

از اين مي رسد. 

مشكلات مالي مردم و درآمدهاي ناكافي
سليمي ادامه مي دهد: مشكل ديگر مشــاور ها اين است كه معمولا 
مراجعان آنها از طبقات پايين و آسيب ديده اجتماع هستند كه از درآمد 
كافي برخوردار نيستند؛ از اينرو بسياري از مواقع يا به مشاور ها مراجعه 
نمي كنند يا اينكه در جلسات محدودي و با پرداخت مبالغ كمتري از 
نرخ معمول مراجعه مي كنند كه هم به زيــان خود آنها و هم به ضرر 

مشاور هاست. 
وي براي حل اين مشكل پيشنهاد مي كند كه دولت خدمات مشاوره اي 
را مانند خدمات درماني تحت پوشش بيمه قرار دهد تا هم همه افراد 
جامعه شرايط استفاده از خدمات مشــاوره اي را به دست آورند و هم 

اينكه موقعيت شغلي مشاور ها  تضمين شود. 
در حال حاضر از جمله مهم ترين مهــارت و توانمندي هاي مورد 
نياز مشاور ها در كشــور بدين شرح اســت: توانايي ايجاد اعتماد 
و احســاس راحتي در مراجعان براي دريافت اطلاعات مناســب 
جهت راهنمايي دقيق به آنها، مهارت هــاي ارتباطي قوي مانند 
گــوش دادن و صحبت كــردن آرام و موثر، به چالش كشــيدن 
مراجعان در جهتي مثبت - براي اينكه مراجعه كننده در فضايي 
قرار گيرد كه بتواند مشــكل و مســاله خود را به خوبي با مشاور 
در ميان گــذارد، صبر، تحمل و حساســيت -زيــرا درصدي از 
مراجعان داراي مشكلات، همدلي و نگرش غير قضاوتي هستند- 
توانايي كار با همه افراد با هر پيش زمينه اي، خودآگاهي و توانايي 
بررســي ارزش ها و تفكرات خود براي جلوگيــري از تاثير گذاري 
مراجعــان بر افــكار و عقايد علمــي و اصولي آنهــا، پايبندي به 
درستي و اصول اخلاقي براي ارائه مشــاوره به مراجعان براساس 
 اصول علمي و اخلاقي و عدم ورود به حريم شــخصي و مســائل 

خصوصي آنها.

 رئيس ســازمان ثبت احوال با اعلام آمار وقايع حياتي 4 گانه 
4 ماه اول امســال گفت: طي اين مدت 55 هزار و 718 رويداد 
طلاق به ثبت رســيده كه 2.2 درصد به نسبت قبل افزايش را 

نشان مي دهد. 
به گــزارش مهــر، درخشــان نيا در نشســت خبــري روز 
يكشــنبه به آمار چهارماهه امســال اشــاره كرد و گفت: طي 
اين مدت 512 هــزار و 893 واقعه ولادت در كشــور رخ داده 
 كه نسبت به مدت مشــابه ســال قبل 0.6 درصد آمار ولادت

 رشد داشته است. 
وي گفــت: سيســتان و بلوچســتان، هرمزگان و خراســان 
رضوي داراي بيشــترين ميــزان ثبت ولادت و اســتان هاي 
 گيلان، مازنــدران و مركزي نيز داراي كمتريــن ميزان ثبت

 ولادت بوده اند. 
وي همچنين به آمار جمعيت كشــور نيز اشاره كرد و گفت: تا 
پايان تيرماه امسال جمعيت كشور 80 ميليون و 115 هزار نفر 

اعلام شده كه 1.43 درصد نرخ رشد جمعيت بوده است. 
رئيس ســازمان ثبت احــوال به آمــار فوت نيز طــي چهار 
 ماه امســال اشــاره كــرد و اظهارداشــت: طي ايــن مدت

 111 هــزار و 752 رويداد فوت در كشــور به ثبت رســيده 
 كه نســبت بــه مــدت مشــابه قبــل 2.1 درصــد افزايش 

داشته است. 
به گفته وي، اســتان هاي چهارمحال و بختيــاري، گيلان و 
آذربايجان شرقي داراي بيشــترين ميزان فوت و استان هاي 
البرز، كهگيلويه و بوير احمد و بوشــهر داراي كمترين ميزان 

ثبت فوت بوده اند. 
درخشــان نيا تاكيد كرد: بيشــترين دلايل ثبــت فوت نيز 
بيماري هاي قلبي عروقي، سرطان ها و تومورها و بيماري هاي 

دستگاه تنفسي گزارش شده است. 
وي در مورد آمار ازدواج نيز گفت: 234 هزار و 982 واقعه ازدواج 
به ثبت رسيده كه نسبت به مدت مشابه قبل 2.2 درصد كاهش 
داشته است و همچنين استان هاي اردبيل، كردستان و خراسان 
شمالي داراي بيشترين و استان هاي تهران، سمنان و اصفهان 

داراي كمترين ميزان ثبت ازدواج بوده اند. 
بــراي  نيــز  ازدواج  ســن  ميانگيــن  گفــت:  وي 
 مــردان 28.7 و بــراي زنــان 24.1 ســال گــزارش

 شده است. 
رئيس سازمان ثبت احوال به آمار طلاق نيز اشاره كرد و افزود: 
طي اين مدت 55 هزار و 718 رويداد طلاق به ثبت رسيده كه 

نسبت به مدت مشابه قبل 2.2 درصد افزايش داشته است. 
وي با اشاره به اينكه اســتان هاي البرز گيلان، خراسان رضوي 
و كرمانشاه داراي بيشــترين ميزان ثبت طلاق بوده اند، گفت: 
سيســتان و بلوچســتان، ايلام، يزد و چهارمحال و بختياري 

كمترين ميزان ثبت طلاق را به خود اختصاص داده اند. 
درخشان نيا با اشاره به اينكه ميزان سن طلاق براي مردان 35.5 
سال و براي زنان 30.6 سال بوده است، گفت: نسبت ازدواج به 

طلاق نيز يك طلاق در مقابل 4.2 ازدواج ثبت شده است.

يك مقــام مســئول در وزارت كار بــا اعلام اينكــه هزينه 
ثبت نــام در دفاتــر كاريابــي داخلــي 15 هــزار تومــان و 
دفاتر خارجــي 25 هــزار تومان اســت، گفــت: همچنين 
 حق الزحمــه هر بــه كارگمــاري نيــز 50 درصــد حقوق

 فرد است. 
به گــزارش مهــر، محمــد اكبرنيا با بيــان اينكــه در حال 
حاضر 800 دفتــر كاريابي در كشــور فعاليــت دارد، گفت: 
در حال حاضر 25 درصــد بازار كار به وســيله دفاتر كاريابي 
پوشش داده مي شــود. وي با اشــاره به اينكه كاريابي به دو 
دسته عمومي و تخصصي تقسيم شده اســت، اظهار داشت: 
 هم اكنون 90 درصد كاريابي در كشــور عمومي و 10 درصد

 تخصصي است. 
اين مقام مســئول در وزارت كار اظهار داشت: در كشورهاي 
پيشــرفته پوشــش كاريابي ها افــزون بر 70 درصــد و در 
ايــران ايــن عــدد 25 درصــد اســت، بنابرايــن مي طلبد 
 كارجويان و كارفرمايان بيشتر به ســمت كاريابي ها هدايت

 شوند. 
وي در ادامه از ايجاد ســامانه ملي بازار كار در كشور خبر داد 
و افزود: تمامي ورودي هاي بــازار كار از طريق كاريابي ها در 
اين سامانه ثبت مي شوند. اكبرنيا تصريح كرد: در چهار ماهه 
نخست ســال جاري 220 هزار نفر متقاضي به دفاتر كاريابي 
سراسر كشور مراجعه و ثبت نام كردند كه 54 هزار نفر مشغول 

به كار شدند. 
اين مقام مسئول در وزارت كار درباره حق الزحمه دريافتي دفاتر 
كاريابي براســاس قانون گفت: اين حق الزحمه بابت ثبت نام 
و مشاوره شــغلي و به كارگماري افراد در فرصت هاي شغلي 
اســت. مديركل دفتر هدايت نيروي كار و كاريابي هاي وزارت 
كار تصريح كرد: حق الزحمه در حوزه كاريابي هاي داخلي بابت 

ثبت نام و مشــاوره شــغلي 15 هزار تومان، در حوزه كاريابي 
خارجي 25 هزار تومــان و به كارگمــاري 50 درصد حداقل 

حقوق افراد است. 
وي در ادامه از واگــذاري امور غيرحاكميتــي بيمه بيكاري 
به صورت آزمايشــي به كاريابي هاي غيردولتي در 4 اســتان 
كشــور خبر داد و افزود: در راســتاي برون ســپاري وظايف 
تصدي گري دولت به بخش خصوصي مراحل تشكيل پرونده 
 بيمه بيكاري در كشــور به دفاتر كاريابــي غيردولتي واگذار

 مي شود. 
اكبرنيا خاطرنشــان كرد: بر اين اساس مشــمولان دريافت 
مقرري بيمه بيكاري مي توانند با ارائه ســوابق بيمه و مدارك 
لازم جهت بررسي و در مراحل تشــكيل پرونده بيمه بيكاري 
خود به نزديك ترين دفتر مجاز كاريابي محل ســكونت خود 
مراجعه كنند، همچنين متقاضيان مي تواننــد با مراجعه به 
دفاتر كاريابــي غيردولتي داراي مجــوز از وزارت تعاون، كار 
و رفاه اجتماعي، ضمن طــي مراحل تشــكيل پرونده بيمه 
 بيكاري، از خدمات اشــتغال دوباره اين دفاتــر نيز بهره مند 

شوند. 

ايجاد سامانه ملي بازار كارافزايش 2.2 درصدي طلاق

گروه كار وكارآفرينی
News kasbokar@gmail.com
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کشاورزي

فاز نخست اجراي طرح تجهيز و نوســازي و يكپارچه سازي اراضي شاليزاري 
استان هاي شمالي كشور در سطح ۱۰۵ هزار هكتار امسال آغاز مي شود. مجري 
طرح تجهيز و نوسازي و يكپارچه ســازي اراضي شاليزاري استان هاي شمالي 
كشور با بيان اينكه فاز نخست اجراي طرح تجهيز و نوسازي و يكپارچه سازي 
اراضي شاليزاري استان هاي شمالي كشور در سطح ۱۰۵ هزار هكتار امسال آغاز 
مي شود، افزود: قرارداد تجاري اين طرح سه ساله، هفته پيش ميان پيمانكار 

چيني و وزارت جهادكشاورزي به عنوان كارفرما منعقد شد. رضا عظيمي اظهار 
داشت: اكنون منتظر برقراري خط اعتباري چين به مبلغ ۷۰۰ ميليارد تومان 
هستيم و در صورت تامين اعتبار، امســال وارد عمليات اجرايي طرح تجهيز و 
نوسازي و يكپارچه سازي ۱۰۵ هزار هكتاري اراضي خواهيم شد. وي همچنين 
از طرح مطالعــات اجتماعي براي طرح تجهيز، نوســازي و يكپارچه ســازي 
اراضي كشاورزي براي نخســتين بار در دولت يازدهم خبر داد و تصريح كرد: 

در ۱۸ سالي كه از زمان اجراي اين طرح مي گذرد، هيچگاه مطالعات اجتماعي 
نداشتيم و از اين رو همواره در اجرا با مشكلاتي مانند پذيرش كشاورزان روبه رو 
بوده ايم. مجري طرح تجهيز و نوســازي و يكپارچه ســازي اراضي شاليزاري 
استان هاي شمالي كشور با بيان اينكه در ۱۸ ســال گذشته ۱۱۰ هزار هكتار 
اراضي كشــاورزي سراسر كشور تجهيز، نوســازي و يكپارچه شده اند، گفت: 
۸۰ درصد اين طرح در دو استان گيلان و مازندران كه برنج خيز هستند، اجرا 

شده است، ضمن اينكه در دولت جديد براي نخستين بار براي اجراي اين طرح 
مجري تعيين شــده و اين طرح با نگاه ويژه اي دنبال مي شود. عظيمي درباره 
اعتبارات سال جاري طرح تجهيز و نوســازي اراضي شمالي، اذعان داشت: از 
محل رديف هاي ملي، امسال ۳۵ ميليارد تومان اعتبار براي سه استان گيلان، 
مازندران و گلستان تخصيص يافته كه نسبت به ســال هاي گذشته افزايش 

خوبي داشته است. 

نوسازي ۱۰۵ هزار هكتار از اراضي شاليزاري استان هاي شمالي

رئيس انجمن آردســازان ضمن ابراز 
خرســندي از تامين گندم مورد نياز 
كشور از توليد داخلي و بهبود كيفيت 
آن، گفت: با توجه بــه حجم ذخيره 
اســتراتژيك، ديگر نيازي به واردات 
گندم نيست و تنها موضوع مهم بالاتر بودن قيمت گندم ايراني 
از قيمت جهاني است. ســيد محمدرضا مرتضوي با اشاره به 
توجه خاصي كه همواره در كشــور به گندم شده است، تاكيد 
كرد: در حال حاضر حدود ۵/ ۵ ميليون تن ذخيره استراتژيك 
گندم داريم كه شــايد تا پايان ســال به ۸ ميليون تن ذخيره 

گندم برسيم. 

ذخيره ۵/۵ ميليون تن گندم براي
 نخستين بار

وي با اشاره به اينكه امســال گندم توليدي در كشور تكافوي 
مصرف را مي دهد، تصريــح كرد: شــايد واردات گندم براي 
مصارف صنفي و صنعتي تا پايان سال صورت گيرد اما با توجه 
به بهبود كيفيت گندم توليدي در ايران نســبت به سال هاي 
گذشته و حجم ذخيره استراتژيك به ميزان ۵/۵ ميليون تن، 
ديگر نيازي به واردات گندم نيست و مي توانيم آرد بسيار خوبي 
نيز از اين گندم ها توليد كنيم. رئيس انجمن آردسازان با اشاره 
به اينكه در پايان دولت دهم ذخيره استراتژيك گندم در حالي 
كه بايد ۳ميليون تن مي بود، به كمتر از يك ميليون تن رسيده 
بود، اظهار كرد: براي نخستين بار است كه شاهد ذخيره گندم 

به ميزان ۵/۵ ميليون تن هستيم. 

آردسازان از قيمت تضميني گندم گله دارند

مرتضوي با اشاره به رضايت آرد سازان از افزايش توليد گندم 
گفت: در همه توليدات صنايع غذايي هرچه بيشــتر به توليد 
داخل اتكا داشته باشيم به نفع كشور اســت اما يك موضوع 
مطرح، قيمت خريد تضميني است كه معمولا بيشتر از قيمت 
جهاني تعيين مي شود. وي با اشــاره به گله آرد سازان نسبت 
به قيمت خريد تضميني گندم خاطرنشــان كــرد: به عنوان 
بخش خصوصي با قيمــت خريد تضميني موافق نيســتيم، 
چراكه فاصله آن با قيمت جهاني موجب مي شــود محصول 
 توليدي از جملــه آرد و ماكاراني قابل رقابت بــا نمونه هاي 

خارجي نباشند. 
تلاش در جهت خودكفايــي بخش هاي مختلف 

صنايع غذايي
رئيس انجمن آردسازان اظهار اميدواري كرد با بهبود وضعيت 
برداشت، درآمد كشاورزان افزايش يابد و قيمت خريد تضميني 
با نرخ هــاي جهاني فاصله زيادي نداشــته باشــد. مرتضوي 
همچنين ضمن ابراز اميدواري نسبت به خودكفا شدن ايران 
در توليد ذرت و روغن نيز گفت: بايد تلاش كنيم در بخش هاي 
مختلف صنايع غذايي خودكفا شــويم، چــرا كه براي امنيت 
غذايي خودكفا شدن در يك حوزه زراعي كافي نيست و نياز به 
زراعت يكپارچه، به كارگيري روش هاي درست زراعي و بهينه  

مصرف كردن آب در صنايع داريم. 

پيش بيني خريد 8 ميليون و 2۰۰ هزارتن گندم تا 
پايان فصل برداشت

به گزارش ايســنا، چندي پيــش علي قنبري، معــاون وزير 
جهاد كشــاورزي اعلام كرد كــه از ابتداي فصل برداشــت 
بيــش از ۷ ميليــون و ۷۰۰ هزار تــن گندم از كشــاورزان 

خريداري شــده كــه پيش بيني مي شــود در شــش ماهه 
باقيمانده ۸ ميليون و 2۰۰ هزار تن گندم به صورت تضميني 

خريداري شــود. طبق تاكيــد وي با توجه به ميــزان خريد 
تضميني گنــدم، نياز داخلــي به اين محصول اســتراتژيك 

 تامين مي شــود و در ســال جــاري گندمي به كشــور وارد 
نخواهد شد. 

رئيس انجمن آردسازان عنوان كرد 

گندم ايراني؛ باکيفيت اما گران

دبيــركل انجمــن پســته ايــران 
بــا بيــان اينكــه در برخــي خرده 
فروشــي ها قيمت پســته تــا ۱۰۰ 
 درصــد افزايــش مي يابــد، گفــت: 
بــا كيفيت تريــن پســته كيلويــي 
۳۰ هزار تومان از باغــدار خريداري مي شــود، ولي درخرده 
فروشي ها تا ۶۰ هزار تومان به فروش مي رسد. علي احمديان 
با انتقاد از روند افزايش قيمت پســته از توليد تا بازار مصرف 
افزود: بهترين نوع پســته از باغدار حداكثــر ۳۰ هزار تومان 
خريداري مي شود، حال چه مي شود كه اين محصول در بازار 
تا ۶۰ هــزار تومان به فروش مي رســد؟ اين موضوعي اســت 
 كه اتحاديه خشــكبار در قبال خرده فروشــي هاي خود بايد 

پاسخگو باشد. 

خرده فروشان پســته ۱۰۰ درصد سود دريافت 
مي كنند

وي با بيان اينكــه برخي خرده فروشــان در فروش پســته 
۱۰۰ درصد ســود دريافــت مي كننــد، خاطرنشــان كرد: 
مســائل فروش اين محصول در بازار مصرف بايد حل شــود 
اما هر ســاله شــاهد تكرار اين موضوع هســتيم، در مواردي 
مشاهده شــده اســت كه در فصل خريد اين محصول حتي 
 كمتر از قيمــت واقعي خــود و به نصــف قيمــت از باغدار 

خريداري مي شود. 
بهره وري توليد پسته پايين، هزينه هاي توليد بالا

احمديان در پاســخ به وضعيت بهره وري و هزينه هاي توليد 
پسته در كشور گفت: بهره وري توليد پسته در كشور ما پايين 
و هزينه هاي توليد بالاست، زيرا هنوز برداشت اين محصول در 
كشور ما با دست انجام مي شود. دبيركل انجمن پسته ايران با 
اشاره به بر آورد توليد اين محصول در كشور ادامه داد: در سال 
جاري برآورد توليد 2۱۰ تا 22۰ هزار تن انواع پسته شده است 

كه در مقايسه با سال گذشته تفاوت چنداني نخواهد داشت. 

ايجاد مشكل براي درختان پسته به دليل شوري 
آب كرمان 

وي اظهار كرد: برداشت اين محصول از نيمه شهريور به مدت 
يك ماه تا 4۵ روز شــروع مي شود. اين مقام مسئول همچنين 
درباره وضعيت منابع آبي استان كرمان به عنوان قطب توليد 
اين محصول گفت: درخت پسته با وجود اينكه درختي مقاوم 
در برابر شــوري آب اســت اما در برخي از مناطق كيفيت آب 
 به حدي پاييــن آمده كه اين درخت مقاوم نيز دچار مشــكل 

شده است. 

تغيير مسير پسته از چين به اروپا
وي  درباره تاثيرات شــرايط پســا تحريم بر صادرات پســته 
تصريح كرد: در ســال جــاري ۱۶۰ هــزار تن پســته براي 
صادارت وجود دارد و به نظر مي رســد كــه تغييري در ميران 
آن وجود نداشته باشــد، اما رفع شدن مشــكلات ما در پسا 

تحريــم باعث مي شــود هزينه هاي اضافي كــه بابت حمل و 
نقل و انتقال پول وجود داشــت از بين برود. احمديان اضافه 
كرد: صادرات پسته در ســال هاي تحريم به سمت كشورهاي 

آسيايي به ويژه چين متمايل شــده بود كه در اين دوران اين 
 امكان وجود دارد دوباره ميزان صادرات پســته ايران به اروپا

 افزايش يابد. 

تمايل بازرگانان به صادرات پسته به صورت فله
اين مقام مسئول درباره اينكه چرا عمده پسته صادراتي ايران به صورت 
فله صادر مي شــود، تاكيد كرد: به دليل اينكه تعرفــه واردات محصول 

آماده، در بيشتر كشور ها بيشتر از واردات مواد خام است به همين منظور 
بازرگانان ما نيز تمايل به صادرات فله اي دارند زيرا تفاوت تعرفه واردات 

ماده اوليه و محصول آماده در مواقعي تا ۵ برابر نيز افزايش مي يابد. 

دبيركل انجمن پسته ايران اعلام كرد 

افزايش 2 برابري قيمت پسته از باغ تا بازار
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اصناف

گشت و گذاري كوتاه در بازار مصنوعات 
پلاســتيكي خصوصــا لــوازم خانگي 
پلاستيكي كه عمده ورود و خروج بازار 
سهم اين محصولات است، نشان مي دهد 
كالاهاي ايراني دســت بالا را در اختيار 
دارند و با اينكــه وارداتي ها هم در بازار حضــور دارند اما توليدات 
باكيفيت داخلي جايگاه خود را در ميان اقشــار مختلف مردم باز 

كرده است. 
اين در حاليست كه درباره اين صنعت خاص به نظر مي رسد تنها 
حلقه مفقوده زنجيره توليد، راه اندازي مجتمع هاي پتروشيمي براي 
تبديل منابع هيدروكربوري به مواد قابل استفاده در مراكز توليد 
مصنوعات پلاستيكي باشد، اما مجتمع هاي پتروشيمي يكي پس 
از ديگري به بهره برداري رسيدند و ايران به يكي از صادركنندگان 
مواد اوليه صنعت پلاستيك تبديل شد، بدون آنكه گره اي از مشكل 

تامين مواد اوليه صنعت كاران داخلي باز شود. 
در شرايطي كه قطب توليد مواد اوليه پليمر هستيم، چرا بايد اين 
مواد را گران تر تهيه كنيم؟ اين باعث مي شود قيمت تمام شده كالاي 

توليدي بالا برود و توان رقابت و صادرات را از دست بدهيم. 

توليدكننده از حمايتي برخور دار نيست
رئيس اتحاديه نايلون و پلاســتيك تهران با بيــان اينكه توليد 
نيازمند كاهش هزينه هاي انرژي اســت، گفــت: كارخانه هاي 
توليد پلاســتيك و نايلون به دليــل بالا بودن نرخ مــواد اوليه با 
مشــكل جدي مواجه شــده اند و برخــي از كارخانه ها تعطيل 
 هستند و ضروري اســت از توليدكننده داخلی حمايت جدي به 

عمل بيايد. 
سيدرحيم مقيمي اصل افزود: بهاي ســنگين حامل هاي انرژي، 
هزينه هاي تمام شده را افزايش داده و قدرت توليد را گرفته است. در 
تمام دنيا توليد كشور در اولويت قرار دارد و توليدكنندگان مشمول 
سياست هاي تشويقي مي شوند، اما كشــور ما در توليدكننده از 
حمايتي برخور دار نيست. وي تصريح كرد: آنچه در ساير كشورها در 
زمينه صادرات و توليد شاهد هستيم، حمايت از توليد داخلي است 
و واسطه اي بين بخش توليد و عرضه وجود ندارد اما در ايران نه تنها 
حمايتي صورت نمي گيرد بلكه فشارهاي مضاعف نيز به توليد كننده 

آسيب مي رساند. 
مقيمي اصل ادامه داد: توسعه و پويايي اقتصادي در كشور حمايت 

دولــت را مي طلبد تا توليدكننده بتواند با پشــتوانه حركت كند 
و دغدغه   اي به جز توليد و توســعه اقتصاد نداشــته باشد. رئيس 
اتحاديه نايلون و پلاســتيك تهران اظهاركرد: اگر دولت به دنبال 
امتياز براي توليدكنندگان است، كاهش تعرفه هاي انرژي، بيمه 
و ارزش افزوده بايد در اولويت قرار بگيرد. بــه گفته وي، در حال 
حاضر در صنعت پلاســتيك امنيت كاري و تجاري وجود ندارد و 
افزايش نرخ مواد اوليه باعث شــده برخي از كارخانه هاي توليدي 
كشــور كه قراردادهاي خارجي داشــتند، نتواننــد به تعهدات 
خود عمل كنند و اگــر حمايت قطعي صورت نگيــرد، برخي از 
كارخانه هاي صنعت پلاســتيك با خطر تعطيلي مواجه خواهند 
شد. مقيمي اصل مهم ترين نگراني توليد كنندگان اين محصولات 
را تامين مواد اوليه پتروشــيمي عنوان كرد و افزود: شايد برخي 
صنايع نگران حجم گســترده واردات محصولات مشابه خارجي 
باشــند اما در اين صنف تنها نگراني نبود ثبــات قيمت در مواد 
اوليه است چون اكنون شاهد دلال بازي در زمينه تهيه مواد اوليه 
پتروشيمي هستيم. وي درباره اين مشــكل اينگونه توضيح داد : 
برخي افراد سودجو با اســتفاده از خلأهاي قانوني در ميان بورس 
كالا و خريداران قرار گرفته اند و همچنين زمينه غيرشفاف شدن 
روند تامين مواد اوليه و نوســان پي درپي قيمت ها  در بازار روند 
 توان رقابت قيمتي محصــولات ايران در بازارهــاي بين المللي 

را از بين برده است. 
وي با بيان اينكه ماليات بر ارزش افــزوده تبديل به معضلي براي 
توليدكنندگان شده اســت، افزود: متاسفانه بدون در نظر گرفتن 
مسائل كارشناسي شده طرحي اجرايي مي شود كه تنها مشكلات 
مضاعف به همــراه دارد و ماليات بر ارزش افــزوده نيز بدون كار 
كارشناسي شده اجرايي شد و اكنون كارخانه هاي زيادي را به ورطه 
تعطيلي برده است. رئيس اتحاديه نايلون و پلاستيك تهران با بيان 
اينكه توان و انگيزه توليدكننده ايراني بالاتر از كشورهاي خارجي 
است، افزود: آنچه كه در ساير كشورها در زمينه صادرات و توليد 
شاهد هستيم، حمايت از توليد داخلي است و براي افزايش توليد و 
صادرات واسطه اي بين بخش توليد و عرضه وجود ندارد كه در ايران 
اينگونه نيست و نه تنها حمايتي صورت نمي گيرد بلكه فشارهاي 

مضاعف نيز به توليد كننده آسيب مي رساند.

 ادامه خام فروشي توليد را به ورطه نابودي مي كشاند
مقيمي اصل با تاكيد بر اينكه خام فروشي مواد اوليه، توليد كشور 

را تضعيف كرده است، افزود: خام فروشي مواد اوليه مساله درستي 
نيست و توليد را به ورطه نابودي مي كشاند و اگر اين مساله ادامه 

پيدا كند به توسعه اقتصادي نخواهيم رسيد. 
وي افزود: مواد اوليه مورد نياز صنايع پلاستيك بايد بدون واسطه 
به دست توليدكنندگان برســد و دولت بايد بر روند توليد نظارت 
داشته باشد تا واسطه گري حذف شــود. وي با بيان اينكه صنعت 
پلاستيك به عنوان صنعت مادر به حســاب مي آيد، افزود: دولت 
مواد اوليه ضروري پليمر را كه در مرحله اول بايد به توليدكنندگان 
بفروشد، صادر مي كند و مواد اوليه پليمر صادراتي ايران در خارج 
از كشور ارزان تر اســت. مقيمي اصل از تامين نياز بازار پلاستيك 
خاورميانه توسط كشــورهايي همچون تركيه و چين خبر داد و 
گفت: كشــور تركيه امكانات مناســبي براي توليد مواد اوليه در 

صنعت پلاستيك ندارد و به دليل نبود موانع در واردات و صادرات  
رشد چشمگيري نسبت به سال هاي گذشته در اين صنعت داشته 
است. وي با گلايه از واردات محصولات چيني به كشور اظهار كرد: 
بدون كارشناسي اجناسي همچون سفره و ظروف را از چين وارد 
 مي كنيم و چشمان خود را بر عملكرد مطلوبي كه در توليد داخل 

داريم، مي بنديم. 

توليد پلاستيك و هزينه بالاي برق
ســيدرحيم مقيمي اصــل در بخــش ديگــري از صحبت هاي 
خود هزينه هــاي بالاي انــرژي را از مشــكلات توليد كنندگان 
پلاســتيك و نايلون عنــوان كرد و گفــت: هزينه هــاي بالاي 
برق و نرخ بيمه كارگــران در اين صنعت مشــكلاتي را متوجه 

توليدكننــدگان كرده اســت. وي ادامه داد: اگــر حمايت از اين 
 بخش از صنعت را جدي نگيريم، با تعطيلــي كارخانه ها مواجه 

خواهيم شد. 

بازيافت مواد، جلوگيري از دورريزي سرمايه هاي ملي
رئيس اتحاديه صنف پلاستيك تهران، بازيافت مواد را جلوگيري از 
دورريزي سرمايه  ملي قلمداد و تصريح كرد: در زمينه جمع آوري 
ضايعات پيشنهادي را به برخي ســازمان ها و ارگان ها داديم كه 
طي آن مبلغ قابل قبولي را در قبــال خريد ضايعات آنها پرداخت 
خواهيم كرد كه متاســفانه مســئولان هيچ گونه اعتنايي به اين 
 موضوع نكردند و كماكان بايد شــاهد ضعف در فرهنگ ســازي 

در اين حيطه باشيم. 

رئيس سابق  اتحاديه نايلون و پلاستيك تهران در گفتگو با »كسب و كار« خواستار شد

حذف واسطه گري از صنايع  پلاستيك

آجر از قديمي ترين مصالح ســاختماني 
كه به وسيله بشر توليد شده، است. سنگ 
باوجود فراواني و اســتقامت به راحتي در 
دسترس قرار نمي گيرد، اين مصالح طبيعي 
فرم دلخواه را به آساني به خود نمي گيرد و 
با صرف هزينه بسيار قطعات آن يكسان مي شوند و در اين حالت نيز 
دورريز زيادي از خود به جا مي گذارد. آجرهاي ساختماني مقاومت 
خوبي در برابر آتش دارند به طوري كه يك ديوار 22 ســانتي متري 
از آجر در حدود 6 ساعت در برابر آتش سوزي مقاومت از خود نشان 

مي دهد. 
اما اين روزها شاهد هستيم كه اين صنعت قديمي كه كاربرد بسياري 
در ساخت و ساز و معماري ما دارد حال و روز مناسبي ندارد و در ركود 

به سر مي برد. 

صنف فخاران در شرايط ركودي آسيب پذيرتر است
رئيس اتحاديه فخاران استان تهران در گفتگو با »كسب وكار« گفت: 
وضعيت توليد آجر بسيار اسفبار است و ركود موجود باعث تعطيلي 
اكثر كارخانه ها شده و 2۸ هزار نفر از كارگران صنعت فخاري شغل 

خود را از دست داده اند. 
مرتضي منبع چي با بيان اينكه صنف فخاران در شرايط ركودي نسبت 
به ديگر اصناف از آسيب پذيري بيشتري برخوردار است، اظهار داشت: 
 قيمت گاز بعد از هدفمند شــدن يارانه ها بيش از 5 برابر شده است. 
علاوه براين به دليل شرايط ركودي و كمبود تقاضا اين محصول 20 

درصد زير قيمت فروخته مي شود. 
به گفته معدنچي، توليد كنندگان قادر به پرداخت قبوض گاز و برق 
خود نيستند. اگر افزايش دستمزدها را به آن اضافه كنيد، مي بينيد 
 كه چيزي عايد توليدكننده نمي شود. درواقع اين صنعت ورشكسته 

شده است. 
وي در پاسخ به اينكه قرار بود 6 هزار ميليارد تومان براي نوسازي اين 
صنعت، توسط دولت هزينه شــود، گفت: تاكنون دولت حتي يك 
ريال هم به اين صنعت كمك نكرده است و بيشتر واحدها از كمبود 
نقدينگي رنج مي برند. اگر حمايتي از اين بخش صورت نگيرد، همين 
چند واحد باقيمانده نيز تعطيل مي شــوند. تصور ما بر اين است كه 

دولت هيچ تفكر و برنامه اي براي اين صنعت ندارد. 
هيچ نوع واردات آجر نداريم

اين فعال صنفي با بيان اينكه هيچ نوع واردات آجر نداريم، تصريح 
كرد: در ساختمان هاي جديد كمتر از آجر استفاده شده و به جاي آن 
از بلوك هاي سيماني استفاده مي شود كه نقايص خودش را دارد اما 

به دليل سرعت عمل بيشتر از آن استفاده مي كنند. 
واقعيت اين است كه استفاده از بلوك هاي سيماني مشكلاتي براي 
مردم به وجود آورده است. نازك بودن بلوك هاي سيماني باعث شده 
تا در ساختمان هاي جديد صدا به راحتي از يك طبقه به طبقه ديگر 
يا به واحدهاي ديگر منتقل شود و اين مساله مشكلات بسياري براي 

شهروندان ايجاد كرده است. 
مرتضي منبع چي دربــاره وضعيت صنف فخاري اظهار داشــت: 
صنف فخاران از سال ۱۳25 در بدنه اصناف كشور شروع به فعاليت 
 كرده و هفت دهه كاري را پشت ســر گذاشــته و امروز ۷0 ســاله 

شده است.  وي تصريح كرد: اتحاديه فخاران از بعد انقلاب اسلامي 
تاكنون، ۳00 كارخانه فعال در استان تهران داشت كه مشغول توليد 

آجر و ديگر توليدات اين حوزه بودند. 

۱۵۰ كارخانه فخاري به خاطــر ركود اقتصادي تعطيل 
شده اند

منبع چي با تاكيد بر اينكــه ۱50 كارخانه فخــاري به خاطر ركود 
اقتصادي حاكم بر اقتصاد كشور و به دليل تحريم ها شده اند، افزود: نيم 
ديگر كارخانه هاي فعال در حوزه فخاران با يك پنجم ظرفيت توليد 

خود كار مي كنند. 
رئيس اتحاديه فخاران اســتان تهــران اضافه كــرد: اين موضوع 
ريزش كارگــران و كاهش ظرفيت نيروي انســاني را هــم در اين 

اتحاديه به همراه داشته است.  اين مســئول با بيان اينكه ركود به 
بخش صنعت آجر ســنتي و ماشيني كشــور به ويژه استان تهران 
لطمه اي بزرگ وارد كرده، تصريح كرد: متاســفانه اين ضربات براي 
ســرمايه گذاران و كارخانه داران جبران ناپذير شــده است.  رئيس 
اتحاديه فخاران اســتان تهران با تاكيد بر اينكه ۳0 هزار كارگر در 
مجموعه صنف فخاري در استان تهران مشغول به كار بودند، اضافه 
 كرد: امروز ظرفيت نيروي انســاني فعال در اين صنف به 2 هزار نفر 

رسيده است. 

در تمام دنيا باوجود استفاده از تكنولوژي هاي پيشرفته 
هنوز آجر را حفظ كرده اند

منبع چي با اشاره به اينكه اتحاديه فخاران در سال ۸۹ طرح جايگزيني 

مصالح نوين را به جاي مصالح قديمي و سنتي ارائه كرد، تصريح كرد: 
متاسفانه در آن روزها با اين طرح برخورد خوبي نشد. 

رئيس اتحاديه فخاران استان تهران با بيان اينكه كارخانه هاي ما در 
حوزه توليد آجرنما فعال هستند، اضافه كرد: اين واحدها، طرح ها و 

توليدات زيبايي دارند كه قابل تحسين است. 
وي با تاكيد بر اينكه اكنون در ساختمان ســازي بيشتر بر سرعت 
متمركزند تا كيفيت، خاطرنشان كرد: يكي از مشكلات اين صنف 
عدم استفاده از تكنولوژي هاي جديد اســت. تقريبا دو سال است 
براي حل اين مشــكل طرح مصالح نوين ســاختماني را به وزارت 
صنعت، معدن و تجارت ارائه كرده ايم امــا از آن جا كه دولت درگير 
 بحران هاي داخلي و بيروني اســت، توجه چندانــي به اين صنف

 نمي كند. 

منبع چي ادامــه داد: اكنــون در تمام دنيــا باوجود اســتفاده از 
تكنولوژي هاي پيشــرفته هنوز آجر را حفظ كرده اند. در كشور ما 
نيز شهرداري ها براي كســاني كه از نماي اجري استفاده مي كنند، 
امتيازهايي قائل شده اند كه اين موضوع در شرايط عادي مي توانست 
 به بهبود شــرايط اين صنف كمك كنــد اما دولــت در اين قضيه

 اهمال كرد. 
به گفته وي، مشــكلات صنعت آجــر در دولت هاي قبــل بارها از 
طرف توليد كنندگان به مسئولان اعلام شده ولي درنهايت با وعده 
بي سرانجام مسئولان روبه رو شده و به اين صنعت كمكي نشده است. 
منبع چي اظهار داشــت: اگر مي خواهيم اين اتحاديه و درمجموع 
 اين صنف در كشــور سرپا باشــد، بايد تغييرات اساسي در بدنه آن

 ايجاد شود. 

رئيس سابق اتحاديه فخاران استان تهران در گفتگو با »كسب وكار« مطرح كرد

تعطيلی  واحدهاي آجرپزي
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

هوش تجاري و تاريخچه آن 
ميلاد مددي ، مشــاور و مجري سيستم هاي 

 )business intelligent( هوشمندي تجاري
 هوش تجاري قبــل از پيدايــش تكنولوژي هاي رايج
 از قبيل بانك هاي اطلاعاتي و نرم افزارها و ســرورهاي 
بسيار قدرتمند وجود داشته اســت. به عنوان مثال در 
سال 1865 ميلادي   »هنري فرنس« به كمك فهم و 
به كارگيري متغيرهاي سياســي، بي ثباتي و شناخت 
بازار توانست در صنعت بانكداري از رقباي خود پيشي 
بگيرد. اين در حاليست كه در آن سال ها تجهيزات مورد استفاده به شكل امروزي 

نبوده است. 
امروزه هوش تجاري به عنوان مجموعه اي از فرايندهاي تحليلي كه منجر به توليد 

ديدگاه ها و ارزش ها در قالب اعداد و نمايه ها، می شوند شناخته مي شود. 
در آغاز پيدايش و شكل گيري كسب وكارها، كارگاه هاي اقتصادي كوچك، محلي 
و عموما خانوادگي بوده اند. در چنين شرايطي بازارها رقابتي نبوده و صرفا توليد و 
چگونگي آن دغدغه بوده است. با گذر زمان اين كارگاه ها رشد كردند و رفته رفته 
ساختار شركت و سازمان هاي امروزي را به خود گرفته و در پي رشد روزافزون، از 
يك واحد سازماني به چندين سازمان و شركت گسترش يافتند و هلدينگ ها را 
به وجود آوردند. از همان ابتدا صاحبان واحد هاي كسب وكار به كمك علوم مالي و 
حسابداري كسب وكارهاي خود را مديريت مي كردند. اما در پي اين پيشرفت سريع 
و گسترش نرم افزارهاي سازماني يكپارچه، مديران ارشد و ذي نفعان سازمان ها با 
حجم انبوهي از اطلاعات روبه رو شدند. در اين ميان نرم افزارهاي هوش تجاري 
به وجود آمدند تا از طريق جمــع آوري داده هاي فراوان از پايگاه داده هاي متعدد 
و متفاوت، داده كاوي و آناليز و تحليل هاي پيچيده، ابزاري قدرتمند و سريع در 

تصميم گيري و اجراي هرچه بهتر استراتژي ها براي مديران باشند. 

لزوم بازنگري در فروش تراكم
فروش تراكم ابزاري اســت كه ضمن ايجاد امكان نظارت بر توسعه متوازن شهر، 
بخش مهمي از درآمدهاي شهرداري را به خود اختصاص مي دهد. نگاه درآمدي 
مديريت شهر به مبحث تراكم، آسيبي است كه خود را به شكل توسعه نامتوازن 
و خارج از ظرفيت برخي نقاط پايتخت نشان داده است. در موضوع فروش تراكم 
بايد الزامات طرح تفصيلي پايتخت مورد توجه باشد و با در نظر گرفتن اينكه دستور 
بازنگري در طرح تفصيلي از سوي شهرداري و سازمان ملي زمين و مسكن صادر 
شده است، اصلاح مقررات مربوط به طرح تفصيلي نيز بايد در دستور كار مسئولان 
شهرداري و متوليان دولتي مسكن قرار گيرد. از سوي ديگر محدود كردن فروش 
تراكم آنگونه كه منتقدان رشد بي رويه تهران خواستار آن هستند نيز بدون در نظر 
گرفتن تبعات آن، كار اصولي به شمار نمي رود، چرا كه هرگونه تغيير در مقررات 
تراكم بر بازار مسكن اثر قابل توجهي خواهد گذاشت. دغدغه منتقدان فروش تراكم 
اين است كه در توسعه شــهر امكانات و ظرفيت هاي زيرساختي نظير آب، برق، 
گاز و راه ناديده گرفته شود و اين دغدغه درستي است. در حال حاضر هم برخي 
مناطق پايتخت گنجايش جمعيتي را كه به آن وارد شده، ندارند و ساكنان آن با 
مشكلات فراواني روبه رو هستند. همچنين فروش تراكم به معني بلندمرتبه سازي 
در مناطقي است كه گلوگاه هاي زيســت محيطي تهران به شمار مي آيند و اگر 
ساخت وسازهاي بلندمرتبه بدون توجه به بازنگه داشتن مجاري تنفسي شهر انجام 
شود، معضل آلودگي هوا كه پايتخت هم اكنون نيز با آن دست به گريبان است، در 
سال هاي آينده بحراني تر خواهد شد. خط مشي مديريت شهري در فروش تراكم 
بايد متمركز و در چارچوب طرح تفصيلي جامع تهران باشد و اتكا به درآمدهاي 
حاصل از فروش تراكم بايد با راهكارهايي از قبيل افزايش مشاركت شهروندان در 
پرداخت عوارض نوسازي كاهش يابد. اجراي قانون در فروش تراكم به هيچ عنوان 
نبايد دچار تبصره هاي خاص شود و منافع پايدار شهروندان بايد به هر مصلحت و 

منفعتي مقدم شمرده شود. 

يادداشت

سرمقاله

موثر تر و بهتر بفروشيد
استيو استريج می گويد: نشــان دادن يك چهره 
حرفه اي به كارهاي عمومي باعث مي شود دنبال راهي 

باشيم كه تجارت شما را بفهمند. 
پرسش بزرگ فروش: اين پرســش به هر بخش 
فرايند فروش و بازاريابي مربوط مي شود عينا مانند 
يك فرمول. با پاسخ به اين پرسش مي توانيد وضعيت 
فروش خودتان را به طور سريع در گذشته، حال و آينده 
تجزيه و تحليل كنيد. ســوال اين است: چه چيزي، 
به چه كسي، با چه كســي و چگونه و به چه قيمتي 
فروخته شود و بازپرداخت و ارسال رضايتبخش آن 

چگونه باشد؟
چه چيزي بايد فروخت ؟ براي پاســخ صحيح به اين 
پرسش بايد محصول يا خدمت خودتان را برحسب 
آنچه انجام مي دهد و چگونه به مشــتري تان ســود 

مي رساند، تعريف كنيد. 
 به چه كســي بايد بفروشيد: فروشــنده مانند 
پياده نظام ارتش است. پيش از آنكه به جنگ برويد 
بايد به دقت فكر كنيد اين سرباز چگونه بايد آموزش 
ببيند و پشتيباني شود. فروشنده نيز مانند مورد فوق، 
آماده شود وقتي كه با فردي كه مي تواند از شما خريد 
كند روبه رو مي شــود دقيقا چه بگويد و چه رفتاري 

داشته باشد. 
به چه كسي: براي پاسخ به اين سوال لازم است كه 
مشــتري واقعي خود را به طور واضح تعريف كنيد و 
تلاش هاي فروش خود را روي اين نوع شخص خاص 

متمركز كنيد. 
با چه قيمتــي: در بســياري از حالت هــا روش 
قيمت گذاري محصولات و خدمات شما عامل كليدي 
تعيين كننده سطح فروش و سودآوري است. وقتي بازار 
تغيير مي كند يا در پاسخ به واكنش مشتري يا فشار 
رقبا، بايد آماده باشيد در قيمت هاي خودتان در صورت 

لزوم تجديد نظر كنيد. 
چگونه پرداخت شــود: غالبا تغييــر در روش 
قيمت گذاري يــا تغييــر ســاختار قيمت گذاري 
 مي توانــد افزايش قابــل توجهي در فروش شــما 

ايجاد كند. 
چكار بايد كرد تا ارســال كالاها رضايتبخش 
باشد: رضايتمندي مشتري در مرحله ارسال و مراحل 
پس از آن مي تواند فروش شما را درآينده به نحو قابل 

توجهي افزايش دهد. 

اورژانس کسب و کار آموزش

تا به حال براي شما پيش آمده است كه بخواهيد 
خبر ناخوشــايند يــا مطلــب ناراحت كننده اي 
را به كســي بگوييــد يا نكتــه اي منفــي را به 
دوســتي متذكر شــويد ولــي ندانيــد چگونه 
 موضــوع را عنوان كنيــد كه كمتــر ناراحت يا

 دلخور شود؟
متخصصان علوم رفتاري در ايــن زمان تكنيك 

ساندويچ را پيشنهاد مي دهند. 
به اين طريق كه براي كم كردن اثر ناخوشــايند 
يك پيام يا خبر منفــي، آن را در ميان دو عبارت 
 يا خبــر مثبت قــرار داده و بــه مخاطب عرضه

 كنيد. 

به اين صورت: 
»جمله مثبت، جمله منفي، جمله مثبت«

به عنوان مثال: 
احمد تو دانش آموز سختكوشــي هستي، اگرچه 
نمره رياضي ات كمتر از ســطح انتظاره، ولي در 

دروس فارسي و علوم نمرات عالي كسب كردي. 
سارا جان، شما آشپز بي نظيري هستي، اگرچه خورش 

كمي شور شده، ولي سوپت واقعا خوشمزه است. 
مامان، تو خيلي مهربوني، اگرچه گاهي به خاطر 
تذكرهاي زيادت ناراحت مي شــم، ولي مي دونم 

خيلي دوستم داري. 
و... 

قرار دادن جمله منفي در بين دو جمله مثبت از 
شدت اثر تخريبي آن كم كرده و با اشاره به نكات 
مثبت، فرد احساس مي كند فقط نكات منفي ديده 
نشده، رعايت انصاف شده و به همين دليل انگيزه 
بيشتري براي تغيير و بهبود شرايط خواهد داشت. 
 ايــن نكته مهــم را بــه خاطــر بســپاريد كه 
براي بيان نــكات مثبــت لازم نيســت  اغراق 
كنيــد يــا بــه دروغ ويژگــي مثبتــي را بــه 
 كســي نســبت دهيد، ايــن كار اثــر معكوس

 خواهد گذاشت. 
هركسي ويژگي هاي مثبت فراواني دارد كه با كمي 

دقت متوجه آنها خواهيد شد. 

تكنيك ساندويچ چيست؟ 

سرقت، جرمي عليه اموال و مالكيت اشخاص
تجربه نشان داده كه غالب ســارقان كه اكنون به دزداني حرفه اي تبديل 
شده اند، در ابتدا با خلافي كوچك قدم در مسير انحراف و تباهي گذاشته 
اند و درنهايت بــه خلافكاري حرفه اي تبديل شــده انــد. چراكه برخي 
ها به واســطه عدم تعهد و پايبندي با مســائل اخلاقي و مباني اعتقادي و 
صرفا به دليل تن پروري و تن نــدادن به كار و فعاليت هــاي آبرومندانه و 
كســب وكار حلال، مرتكب سرقت مي شــوند و به راحتي يك عمر زحمت 
ديگران را به باد فنا مي دهند. سرقت، يكي از مهم ترين جرائم عليه اموال و 
مالكيت اشخاص است. از سوي ديگر اين جرم موجب اغتشاش، اضطراب 
 و نگراني در جامعه مي شــود و امنيت و آســايش عمومي جامعه را بر هم 
مــي زنــد و افــراد و خانواده هــاي بزه ديــده را در تنگنــا و نگرانــي 
قــرار مي دهنــد. ســرقت درون خــودرو از شــايع ترين انواع ســرقت 
ها در شــهرهاي مختلف از جمله تهران محســوب مي شــود و ســارقان 
 پــس از ســرقت خــودرو، وســايل و محتويــات آن را برداشــته در 
گوشــه اي رها مي ســازند و از جمله علت هاي روي آوردن سارقان به اين 
نوع سرقت، دسترسي آسان و عدم نياز به وســيله و امكانات خاص است. 
بر اين اســاس بهتر اســت شــهروندان گرامي روي خودروي خود لوازم 
ايمني نظير قفل ســوئيچي، دزدگير، قفل پدال و فرمان، محافظ كامپيوتر 
خودرو و ساير وســايلي كه از باز كردن در خودرو و روشن كردن آن توسط 
ســارقان جلوگيري مي كند يا حداقل آن را به تاخير مي اندازد، اســتفاده 
كنند و از پــارك كردن خودرو در مــكان هاي ناامن، كم تــردد، خلوت و 
تاريك خودداري و ضمــن پرهيز از نصب تزئينات اضافــي و گران قيمت 
در داخل خــودرو از نگهداري لپ تــاپ، كيف پول و مدارك و اســناد در 
خودروي خود خودداري كنند. چرا كه در مواردي ســارقان پس از سرقت 
اقلامي مانند لپ تاپ و مدارك و اســناد به دنبال سوءاستفاده از صاحبان 
اموال بوده انــد. از اينرو جا گذاشــتن اينگونه مدارك و اقــلام در داخل 
 خودرو مي تواند براي ســارقان در ســرقت اموال شــما انگيزه بيشتري را 

ايجاد كند. 

امنيت

۶ نوع استارتاپ كه دولت ها بايد بشناسند
نــواع مختلــف  نــواع اســتارتاپ و ا درك ا
كســب وكارهاي نوپــا و نوبنيــاد مي توانــد به 
سازمان هاي دولتي كمك كند اكوسيستم هاي 
حمايت كننده بســازند. اســتيو بلنــك، كه در 
ســيليكون ولي تجربه زيادي دارد و نويســنده 
وب گاه Xconomy اســت، اين 6 نــوع از انواع 
استارتاپ را خيلي عالي توصيف كرده   و همچنين 

كامــلا توضيح داده 

است كه درك شفافي از نيازهاي هر يك از آنها تا 
چه حد براي دولت هايي كه مي خواهند نوآوري را 

ترويج دهند، مهم است. 

۱. استارتاپ سبك زندگي
من در ساحل كاليفرنيا زندگي كرده و كارآفرينان 
ســبك زندگي مانند موج ســوارها و غواص ها را 
مشــاهده مي كنــم كــه فروشــگاه هاي تخته 
موج سواري يا غواصي كوچك دارند يا موج سواري 
و غواصي آموزش مي دهند تا هزينه هاي شــان 
را تامين و بتوانند كمي بيشــتر موج ســواري يا 

غواصي كنند. 

۲. كســب وكارهاي كوچــك كه معمولا
 يك خانواده مالك آن است و آن را اداره مي كند

آنها مانند تمام كارآفرينان ســيليكون ولي سخت 
تــلاش مي كننــد، 
يــا  كارمنــدان 
ده هــاي  نوا خا
را  محلــــــي 
استخدام مي كنند. 
ي  ها ر كا كســب و
كوچــك به نــدرت 
اســت.  ســودآور 
كارآفريني با كسب وكار 
كوچك براي اين طراحي 
نشده است 

كه قابل سنجش باشد، بلكه صاحبان آن مي خواهند 
كسب  وكار خودشــان را داشته  باشــند و »خانواده را 
تامين كنند.« اما دركل اين كســب وكارها، بيشــتر 
از كســب وكارهاي انواع ديگر كارآفرينــي بازنماي 

»كارآفريني« است و شغل هاي محلي ايجاد مي كند. 

۳. استارتاپ هاي نوع سيليكون ولي 
 اين نــوع اســتارتاپ ها براي گســترش پذيري 

طراحي شده اند. 
استارتاپ هاي گســترش پذير معمولا به صورت 
خوشــه هاي نوآور و خلاق با هم تشــكيل گروه 
مي دهند )ســيليكون ولي، شانگهاي، نيويورك، 
بوستون، اســرائيل و غيره(. اين نوع استارتاپ ها 
درصد كوچكي از 6 نوع اســتارتاپ را تشــكيل 
مي دهند اما به علت بازده بســيار زيادشان، براي 
تمام سرمايه گذاري هاي خطرپذير )و رسانه ها( 

جذاب هستند. 

۴. استارتاپ هايي كه طراحي شده اند تا 
به سرعت فروخته شوند

هدف اين كارآفرينان اين نيست كه يك كسب وكار 
 يك ميليــون دلاري بســازند، بلكــه مي خواهند 

يك شركت بزرگ تر را 5 تا 5۰ ميليون دلار بفروشند. 

۵. شركت هاي استارتاپ بزرگ 
تغييرات در سليقه مشتري، فناوري هاي جديد، 
قانونگــذاري، رقبــاي جديد و غيــره مي تواند 

شركت هاي بزرگ را براي خلق نوآوري هاي بديع 
تحت فشار بگذارد و آنها را وادار كند محصولاتي 
كاملا جديد خلق كنند و به مشــتريان جديد در 
بازارهاي جديد بفروشند )مثل گوگل و اندرويد(. 

۶. استارتاپ هاي اجتماعي
برعكس استارتاپ هاي گسترش پذير، هدف اين 
استارتاپ ها اين است كه دنيا را تبديل به جايي 
بهتر كنند، نه اينكه ســهم بازار را بگيرند يا براي 

بنيانگذاران آن ثروت بسازند. 
بلنك فهرســتي از ســازمان هاي دولتي دارد كه 
مي توانند از انواع مختلف استارتاپ ها حمايت كنند. 
بلنك چنــدان به نقــش فرهنــگ نمي پردازد. 
سيليكون ولي به واسطه هاي شكست هاي بسيار 
رشد كرده اســت. كارآفرينان در سيليكون ولي 
شــانس هاي زيادي براي موفقيــت دارند اما در 
فرهنگ هاي ديگر شكست بســيار بد پنداشته 
مي شود و فقط تعداد كمي از كارآفرينان شانس 

ديگري به دست مي آورند. 
صادر كردن سيســتم تامين مالي، مركز رشــد 
)انكوباتور( و آمــوزش ســيليكون ولي كه يك 
سيســتم كارآمد است، آسان نيســت اما صادر 
كردن فرهنگ منحصربه فرد آن بســيار دشوار 
است. احتمالا مهم ترين چيزي كه اجازه نمي دهد 
سيليكون ولي تاج ســلطنتش را به مناطق ديگر 

ببازد ، تحمل شكست هاي عظيم است. 
zdnet :منبع

 ترجمه: بازده 

جان مينارد كينز، اقتصاددان و متفكر برجسته قرن 
بيستم مي گويد: »هنگامي كه انباشت ثروت ديگر 
اهميت اجتماعي بالايي نداشــته باشد، تغييرات 

بزرگي در قواعد اخلاقي روي خواهد داد.« 
ترامپ 3.7 ميليارد دلار دارايــي دارد، اما عجيب 
است كه وقتي با 1۰.۰۰۰دلار در ماه مي توان زندگي 
خيلي خوبي در آمريكا داشت پول هاي افرادي مثل 
ترامپ به چه دردشان مي خورد و چرا زندگي شان را 

وقف فعاليتي معني دار مثل شناخت علمي از جهان 
يا كمك به ديگران يا آفرينش هنري نمي كنند؟

پاسخ ساده اســت: در شخصيت ترامپ جنبه هاي 
معنوي-فكري رشــد چنداني نيافته است. براي 
آدم هايي مثل او پول و سلطه داشتن و مشهور بودن 
نزد عوام مهم ترين چيز است. شايد بگوييد ولي بيل 

گيتس كه نابغه كامپيوتر اســت، كسي كه اين را 
مي گويد با علم كامپيوتر آشنايي كافي ندارد. 

خيلي از اســاتيد دانشگاهي برجســته كامپيوتر 
علاقه اي به ورود به بازار ندارند، چون علاقه شــان 
ثروتمند بودن و تحسين شدن توسط عوام نيست. 
 ،Donald Knuth براي مثال، وقتي پروفســور

نرم افزار ارزشمند TeX را ساخت آن را رايگان عرضه 
كرد. او كتاب ها و مقالات اثرگذارش را مي نويسد، 
خانواده و دوســتانش را دارد، متخصصان بسياري 
تربيت كرده، حقوق مادي مناسبي دريافت مي كند 
و از زندگي لذت مي برد. براي Knuth اهميتي ندارد 
چند صد ميليون آدم معمولي اسم او را بدانند، يا او را 

به خاطر داشتن پول زياد تحسين كنند.
@eghtesaderooz

واقعا علم بهتر است يا ثروت؟


